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appears to have been involved in an April 2016 approach to a U.S. congressional delegation in
Moscow offering “confidential information” from “the Prosecutor General of Russia” about

“interactions betweencertain political forces in our two countries.”

Shortly after his June 3 call with Emin Agalarov, Goldstone emailed Trump Jr.** The
emailstated:

Good morning
Emin just called-and asked meto contact youwith something very interesting,
‘The Crown prosecutorof Russia met with his father Aras this moming andin their meeting offered to provide the Trump campaign with

someofficial documents andinformation that wouldincriminate Hillary and herdealings with Russia and would be very useful to yourfather.
This is obviously very high level andsensitive information but is part of Russia and its government's support for Mr. Trump - helped along by
Aras and Emin,
What do you thinkis the best way to handlethis information and would youbeable to speak to Emin aboutit directly?

Ian also sendthis info to yourfather via Rhona, butit is ultra sensitive so wanted to sendto you first.
Best
Rob Goldstone

Within minutes of this email, Trump Jr. responded, emailing back: “Thanks RobI appreciate that.
Iam on the road at the momentbut perhaps I just speak to Eminfirst. Seems we have some time
and if it’s what you say I loveit especially later in the summer. Could wedoa callfirst thing next
week when I am back?*> Goldstone conveyed Trump Jr.’s interest to Emin Agalarov, emailing
that Trump Jr. “wants to speak personally on the issue.”°®°

On June 6, 2016, Emin Agalarov asked Goldstoneifthere was“[a]ny news,” and Goldstone
explained that Trump Jr. waslikely still traveling for the “final elections . . . where [T]rumpwill
be ‘crowned’theofficial nominee.”**? On the same day, Goldstone again emailed TrumpJr. and
asked when TrumpJr. was“free to talk with Emin aboutthis Hillary info.”°*8 TrumpJr. asked if

683 See Gribbin 8/31/17 302, at 1-2 & 1A (undated one-page documentgiven to congressional
delegation). The Russian Prosecutor General is an official with broad national responsibilities in the
Russian legal system. See Federal Law on the Prosecutor's Office of the Russian Federation (1992,
amended 2004).

54 RG000061 (6/3/16 Email, Goldstone to TrumpJr.); DJTJR00446 (6/3/16 Email, Goldstone to

Donald Trump Jr.); @DonaldJTrumpJr 07/11/17 (11:00) Tweet.

685 DJTIRO0446 (6/3/16 Email, Trump Jr. to Goldstone); @DonaldJTrumpJr 07/11/17 (11:00)
Tweet; RG000061 (6/3/16 Email, Trump Jr. to Goldstone).

80 000062 (6/3/16 Email, Goldstone & TrumpJr.).
887 RG000063 (6/6/16 Email, A. Agalarov to Goldstone); RG000064 (6/6/16 Email, Goldstone to

A. Agalarov).

588 RG000065 (6/6/16 Email, Goldstone to TrumpJr.); DJTJRO0446 (6/6/16 Email, Goldstone to
TrumpJr.).
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they could “speak now,” and Goldstone arranged a call between TrumpJr. and Emin Agalarov.?
OnJune 6 and June 7, TrumpJr. and Emin Agalarov had multiplebrief calls.°°

Also on June 6, 2016, Aras Agalarov called Ike Kaveladze and asked him to attend a

meeting in New York with the Trump Organization.”! Kaveladze is a Georgia-born, naturalized
U.S. citizen who worked in the United States for the Crocus Group and reported to Aras
Agalarov.°Kaveladzetold the Office that, in a second phonecall on June 6, 2016, Aras Agalarov
asked Kaveladze if he knew anything about the Magnitsky Act, and Aras sent him a short synopsis
for the meeting and Veselnitskaya’s business card. According to Kaveladze, Aras Agalarovsaid
the purpose of the meeting was to discuss the Magnitsky Act, and he asked Kaveladze to

translate.°

ii. Awareness ofthe Meeting Within the Campaign

On June 7, Goldstone emailed Trump Jr. and said that “Emin asked that I schedule a

meeting with you and [t]he Russian government attorney whois flying over from Moscow.”6%

Trump Jr. replied that Manafort (identified as the “campaign boss”), Jared Kushner, and Trump

Jr. would likely attend.Goldstone wassurprised to learn that Trump Jr., Manafort, and Kushner
would attend.°*° KaveladzeJury “puzzled” by the list of attendees and that he
checked with one of Emin Agalarov’s assistants, Roman Beniaminov, whosaid that the purpose
of the meeting was for Veselnitskaya to convey “negative information on Hillary Clinton.”
Beniaminov, however, stated that he did notrecall having knownorsaid that.”

Early on June 8, 2016 Kushner emailed his assistant, asking her to discuss a 3:00 p.m.

689 DITIRO0445 (6/6/16 Email, Goldstone and Trump Jr.); RG000065-67 (6/6/16 Email, Goldstone
and TrumpJr.);

6° DJTIRO0499 (Call Records ofDonald TrumpJr.FT);Call Records
of Donald TrumpJr. j

692 Kaveladze 11/16/17 302,at 1-2; Beniaminov 1/6/18
302, at 2-3;

63 Kaveladze 11/16/17 302,at6.

64 DJTIROO467 (6/7/16 Email, Goldstone to Trump Jr.); @DonaldJTrumpJr 07/11/17 (11:00)
Tweet; RG000068 (6/7/16 Email, Goldstone to Trump Jr.);

5 DJTIROO469 (6/7/16 Email, Trump Jr. to Goldstone); @DonaldJTrumpJr 07/11/17 (11:00)
Tweet; RG000071 (6/7/16 Email, Trump Jr. to Goldstone); OSC-KAV_00048 (6/7/16 Email, Goldstone to

Kaveladze);

© Goldstone 2/8/18 302,7;
©Ise0 Kavclaize 11/1617 302 at 7; 08C-

KAV_00048 (6/7/16 Email, Goldstone to Kaveladze).

698 Beniaminov 1/6/18 302,at 3.
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meeting the following day with TrumpJr.Later that day, TrumpJr. forwardedthe entirety of
his email correspondence regarding the meeting with Goldstone to Manafort and Kushner, under
the subject line “FW:Russia - Clinton — private and confidential,” adding a note that the “[m]eeting
got moved to 4 tomorrow at my offices.””° Kushner then sent his assistant a second email,
informing herthat the “[m]Jeeting with don jr is 4pm now.””! Manafort responded, “See you
then. P.””

Rick Gates, who was the deputy campaign chairman, stated during interviews with the
Office that in the days before June 9, 2016 Trump Jr. announcedat a regular morning meeting of
senior campaignstaff and Trump family membersthat he had a lead on negative information about
the Clinton Foundation.”? Gates believed that Trump Jr. said the information was coming from a
group in Kyrgyzstan and that he was introduced to the group by a friend.” Gates recalled that
the meeting wasattended by TrumpJr., Eric Trump, Paul Manafort, Hope Hicks, and,joininglate,
Ivanka Trump and Jared Kushner. According to Gates, Manafort warned the group that the
meeting likely would notyield vital information and they should becareful.”°° Hicks denied any
knowledgeof the June 9 meeting before 2017,”° and Kushnerdid notrecallif the planned June 9
meeting cameupatall earlier that week.7"”

Michael Cohenrecalled being in Donald J. Trump’s office on June 6 or 7 when TrumpJr.
told his father that a meeting to obtain adverse information about Clinton was going forward.”
Cohendid notrecall TrumpJr. stating that the meeting was connected to Russia.’ From the tenor
of the conversation, Cohen believed that Trump Jr. had previously discussed the meeting with his
father, although Cohen was not involved in any such conversation.”!° In an interview with the

Senate Judiciary Committee, however, Trump Jr. stated that he did not inform his father about the

69 NIOSC0000007-08 (6/8/18 Email, Kushner to Vargas).

79 N}OSC00000039-42 (6/8/16 Email, Trump Jr. to Kushner & Manafort); DJTJIRO0485 (6/8/16
Email, Trump Jr. to Kushner & Manafort).

7! NOSC0000004 (6/8/16 Email, Kushner to Vargas).

™ 6/8/16 Email, Manafort to TrumpJr.

73 Gates 1/30/18 302, at 7; Gates 3/1/18 302, at 3-4. Although the March 1 302 refers to “June
19,” that is likely a typographical error; external emails indicate that a meeting with those participants
occurred on June 6. See NOSC00023603 (6/6/16 Email, Gates to TrumpJr. etal.).

74 Gates 1/30/18 302, at 7. Aras Agalarovis originally from Azerbaijan, and public reporting
indicates that his company, the Crocus Group, has done substantial work in Kyrgyzstan. See Neil
MacFarquhar, A Russian Developer Helps Out the Kremlin on Occasion. Was He a Conduit to Trump?,
New York Times (July 16, 2017).

5 Gates 3/1/18 302,at 3-4.

76 Hicks 12/7/17 302,at 6.

77 Kushner 4/11/18 302,at 8.

78 Cohen 8/7/18 302, at 4-6.

7 Cohen 8/7/18 302,at 4-5.

79 Cohen 9/12/18 302, at 15-16.
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emails or the upcoming meeting.”!! Similarly, neither Manafort nor Kushner recalled anyone
informing candidate Trumpofthe meeting, including TrumpJr.” President Trumphasstated to
this Office, in written answers to questions, that he has “no recollection of learning at the time”
that his son, Manafort, or “Kushner was considering participating in a meeting in June 2016
concerning potentially negative information about Hillary Clinton.”7!?

b. The Events ofJune 9, 2016

i. Arrangementsfor the Meeting

Veselnitskaya was in New York on June 9, 2016, for appellate proceedings in the Prevezon
civil forfeiture litigation.”!4 That day, Veselnitskaya called Rinat Akhmetshin, a Soviet-born U.S.

bbyrTwhenshe learned that he was in New York, invited him

to lunch.” Akhmetshin told the Office that he had worked onissuesrelating to the Magnitsky
Act and had worked on the Prevezon litigation.” Kaveladze and Anatoli Samochornov, a

™! Interview of: Donald J. Trump, Jr., Senate Judiciary Committee, 115th Cong. 28-29, 84, 94-95
(Sept. 7, 2017). The Senate Judiciary Committee interview wasnot underoath, but Trump Jr. was advised
thatit is a violation of 18 U.S.C. § 1001 to make materially false statements in a congressional investigation.

Id. at 10-11.

72 Manafort 9/11/18 302, at 3-4; Kushner 4/11/18 302, at 10.

713 Written Responses of Donald J. Trump (Nov.20, 2018), at 8 (Response to QuestionI, Parts (a)-
(c)). We considered whether one sequenceofevents suggested that candidate Trump had contemporaneous
knowledge of the June 9 meeting. On June 7, 2016 Trump announcedhis intention to give “a major speech”
“probably Monday of next week”—which would have been June 13—about“all of the things that have
taken place with the Clintons.” See, e.g., Phillip Bump, What we know about the Trump Tower meeting,
Washington Post (Aug. 7, 2018). Following the June 9 meeting, Trump changed the subjectofhis planned
speech to national security. But the Office did not find evidence that the original idea for the speech was
connectedto the anticipated June 9 meetingor that the change of topic was attributable to the failure of that
meeting to produce concrete evidence about Clinton. Other events, such as the Pulse nightclub shooting
on June 12, could well have caused the change. The President’s written answers to our questionsstate that
the speech’s focus was altered “[iJn light of” the Pulse nightclub shooting. See Written Responses, supra.
Asforthe original topic ofthe June 13 speech, Trumphassaid that“he expected to give a speech referencing
the publicly available, negative information about the Clintons,” and that the draft of the speech prepared
by Campaignstaff “was based on publicly available material, including, in particular, information from the
book Clinton Cash by Peter Schweizer.” Written Responses, supra. In a later June 22 speech, Trump did
speak extensively aboutallegations that Clinton was corrupt, drawing from the Clinton Cash book. See
Full Transcript: Donald Trump NYC Speech on Stakes ofthe Election, politico.com (June 22, 2016).

74 Testimony ofNatalia Veselnitskaya Before the Senate Committee on Judiciary (Nov. 20, 2017)
at 41, 42; Alison Frankel, How Did Russian Lawyer Veselnitskaya Get into U.S. for Trump Tower Meeting?

Reuters, (Nov. 6, 2017); Michael Kranishet al., Russian Lawyer who Met with Trump Jr. Has Long History
Fighting Sanctions, Washington Post (July 11, 2017); see OSC-KAV00113 (6/8/16 Email, Goldstone to
Kaveladze); RG000073 (6/8/16 Email, Goldstone to Trump Jr.); Lieberman 12/13/17 302, at 5; see also

Prevezon Holdings Order (Oct. 17, 2016).

™ akbesin 111417302, ccc
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Russian-born translator who had assisted Veselnitskaya with Magnitsky-related lobbying and the

Prevezon case, also attended the lunch.7!7 Veselnitskaya said she was
andmeeting

According to several participants in the lunch,

      
  asked Akhmetshin what she should tell him.

Veselnitskaya showed Akhmetshin a documentalleging financial misconduct by Bill Browder and

the Ziff brothers (Americans with business in Russia), and those individuals subsequently makin

 

The group then went to Trump Towerforthe meeting.”!

ii. Conductofthe Meeting

Trump Jr., Manafort, and Kushner participated on the Trump side, while Kaveladze,
Samochornov, Akhmetshin, and Goldstone attended with Veselnitskaya.”? The Office spoke to
every participant except Veselnitskaya and Trump Jr., the latter ofwhom declined to be voluntaril,
interviewed by the Office

  
   

The meeting lasted approximately 20 minutes.””?

 

Goldstone recalled that Trump Jr. invited Veselnitskaya to begin but did not

say anything aboutthe subject of the meeting.” Participants agreed that Veselnitskaya stated that
the Ziff brothers had broken Russian laws and had donated their profits to the DNC orthe Clinton
Campaign.”° Sheasserted that the Ziff brothers had engaged in tax evasion and money laundering

antKaveladze11/16/17 302, at 7; Samochornov 7/13/17
302, at 2, 4;

———Kaveladze 11/16/17 302, at 7;

Samochornovdid not recall the planned
subject matter of the Trump Tower meeting coming up at lunch.CE

Samochornov 7/12/17 302, at 4. In her later Senate statement and interactions with the press,

Veselnitskaya produced what she claimed were the talking points that she brought to the June 9 meeting.

720

721 Fg., Samochornov 7/12/17 302,at 4.

™ Fg., Samochornov 7/12/17 302,at 4.

”3 Fg, Samochornov 7/12/17 302, at 4; Goldstone 2/8/18 302,at 9.

724

725

726
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in both the United States and Russia,’2”
28 According to Akhmetshin, Trump Jr. asked follow-up

questions about how the alleged payments couldbetied specifically to the Clinton Campaign, but
Veselnitskaya indicated that she could not trace the money onceit entered the United States.”?
Kaveladzesimilarly recalled that Trump Jr. asked what they have on Clinton, and Kushner became
aggravated and asked “[w]hat are we doing here?””*

Akhmetshin then spoke about U.S. sanctions imposed under the Magnitsky Act and
Russia’s response prohibiting U.S. adoption of Russian children.”! Several participants recalled
that Trump Jr. commented that Trump is a private citizen, and there was nothing they could do at
that time.”? Trump Jr. also said that they could revisit the issue if and when they were in
government.”? Notes that Manafort took on his phonereflect the general flow ofthe conversation,
although notall ofits details.74

At somepoint in the meeting, Kushnersent an iMessage to Manafort stating “waste oftime,”
followed immediately by two separate emails to assistants at Kushner Companies with requests that

"SSN11/04/17 302, 12,
730 Kaveladze 11/16/17 302, at 8;

731 Samochornov 7/13/17 302, at 3;

™ #g., Akhmetshin 11/14/17 302,at 12-13;Fs
73 Akhmetshin 11/14/17 302, at 12-13;nn)Samochornov

7/13/17 302, at 3. Trump Jr. confirmed this in a statement he made in July 2017 after news of the June
2016 meeting broke. Interview of: Donald J. Trump, Jr., Senate Judiciary Committee U.S. Senate
Washington DC, 115th Cong. 57 (Sept. 7, 2017).

734 Manafort’s notesstate:

Bill browder
Offshore - Cyprus
133m shares
Companies
Notinvest - loan
Value in Cyprusas inter
Ilici
Active sponsors of RNC
Browderhired Joanna Glover
Tied into Cheney
Russian adoption by American families

PJM-SJC-00000001-02 (Notes Produced to Senate Judiciary Committee).
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they call him to give him an excuseto leave.”° Samochornoyrecalled that Kushner departed the
meeting before it concluded; Veselnitskaya recalled the same when interviewed by the press in
July 2017.7

Veselnitskaya’s press interviews and written statements to Congressdiffer materially from
other accounts. In a July 2017 press interview, Veselnitskaya claimed that she has no connection
to the Russian government and had not referred to any derogatory information concerning the
Clinton Campaign when she met with Trump Campaignofficials.”7”7 Veselnitskaya’s November
2017 written submission to the Senate Judiciary Committee stated that the purpose of the June 9

meeting was notto connect with “the Trump Campaign”butrather to have “a private meeting with
Donald Trump Jr.—a friend of my good acquaintance’s son on the matter of assisting me or my
colleagues in informing the Congress members as to the criminal nature of manipulation and
interference with the legislative activities of the US Congress.””* In other words, Veselnitskaya
claimed her focus was on Congress and not the Campaign. No witness, however, recalled any

reference to Congress during the meeting. Veselnitskaya also maintained that she “attended the
meeting as a lawyer of Denis Katsyv,”the previously mentioned owner ofPrevezon Holdings, but
she did not “introduce [her]self in this capacity.””9

Ina July 2017 television interview, Trump Jr. stated that while he had no way to gauge the
reliability, credibility, or accuracy of what Goldstone had stated was the purpose of the meeting,
if “someone has information on our opponent . . . maybe this is something. I should hear them
out.””° TrumpJr. further stated in September 2017 congressional testimony that he thought he
should “listen to what Rob and his colleagues had to say.”! Depending on what, if any,

information was provided, Trump Jr. stated he could then “consult with counsel to make an
informed decision as to whetherto giveit any further consideration.”””

5 NOSC00003992 (6/9/16 Text Message, Kushner to Manafort); Kushner 4/11/18 302, at 9;
Vargas 4/4/18 302, at 7; NOSC00000044 (6/9/16 Email, Kushner to Vargas); NOSC00000045 (6/9/16
Email, Kushner to Cain).

76 Samochornov 7/12/17 302, at 4;i1ushner 4/11/18
302, at 9-10; see also Interview of: Donald J. Trump, Jr., Senate Judiciary Committee, 115th Cong. 48-49

(Sept. 7, 2017).

37 Russian Lawyer Veselnitskaya Says She Didn’t Give Trump Jr. Info on Clinton, NBC News
(July 11, 2017).

738 Testimony ofNatalia Veselnitskaya before the United States Senate Committee on the Judiciary,
115" Cong. 10(Nov 20, 2017).

™Testimony ofNatalia Veselnitskaya before the United States Senate Committee on the Judiciary,
115" Cong. 21 (Nov. 20, 2017).

™ Sean Hannity, Transcript-Donald Trump Jr, Fox News(July 11, 2017).

71 Interview of: Donald J. Trump, Jr, Senate Judiciary Committee, 115th Cong. 16 (Sept. 7, 2017).

™®. Interview of: Donald J. Trump, Jr, Senate Judiciary Committee, 115th Cong. 16-17 (Sept. 7,
2017).
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™ According to
744

After the June 9 meeting concluded, Goldstone apologized to Trump Jr.

Goldstone, he told TrumpJr.

told Emin Agalarov in a phone call that the meeting was about adoption

    

 

   
   

 

Aras Agalarov asked Kaveladze to

report in after the meeting, but before Kaveladze could call, Aras Agalarov called him.” With
Veselnitskaya next to him, Kaveladze reported that the meeting had gone well, but he later told
Aras Agalarovthat the meeting about the Magnitsky Act had been a waste of time because it was
not with lawyers and they were “preaching to the wrong crowd.”

 

c. Post-June 9 Events

Veselnitskaya and Aras Agalarov madeat least two unsuccessful attempts after the election
to meet with Trump representatives to convey similar information about Browder and the
Magnitsky Act.” On November23, 2016, Kaveladze emailed Goldstoneaboutsetting up another
meeting “with T people” and sent a documentbearing allegations similar to those conveyed on
June 9.7% Kaveladze followed up with Goldstone, stating that “Mr. A,” which Goldstone
understood to mean Aras Agalarov, called to ask about the meeting.” ' Goldstone emailed the

document to Rhona Graff, saying that “Aras Agalarov has asked meto pass on this document in
the hopeit can be passed onto the appropriate team. If needed, a lawyer representing the case is

™43 Kaveladze 11/16/17 302, at 8; Goldstone 2/8/18 302,

at 9;

ae The weekafter the June 9 meeting, a cybersecurity firm
and the DNC announced the Russian hack of the DNC. See Volume I, Section III.B.2, supra.
   

   
(and one text message shows)that, shortly after the DNC

announcement, Goldstone made comments connecting the DNC hacking announcement to the June 9
meeting. OSC-KAV_00029 (6/14/16 Email, Goldstone to E.
Agalarov & Kaveladze (10:09 a.m.)). The investigation did notidentify evidence connecting the events of

June 9 to the GRU’s hack-and-dump operation. OSC-KAV_00029-30 (6/14/16 Email, Goldstone to E.
Agalaroy).

™7 Kaveladze 11/16/17 302, at 8; Call Records of Ike KaveladzeJ-

748 Kaveladze 11/16/17 302, at 8; Call Records of Ike Kaveladze
On June 14, 2016 Kaveladze’s teenage daughter emailed asking how the June 9 meeting had gone, and
Kaveladze responded, “meeting was boring. The Russians did not have any bad info on Hilary.” OSC-
KAY.00257 (6/14/16 Email,  Kaveladze to A.Kaveladze;i

™ Goldstone 2/8/18 302,at 11;Es.
750 OSC-KAV_00138 1/23/16 Email, Goldstone to Kaveladze);SEO

51 RG000196 (11/26-29/16 Text Messages, Goldstone & Kaveladze); GrandJury
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in New York currently and happy to meet with any memberofhis transition team.””? According
to Goldstone, around January 2017, Kaveladze contacted him again to set up another meeting, but
Goldstone did not makethe request.’? The investigation did not identify evidenceofthe transition

team following up.

Participants in the June 9, 2016 meeting began receiving inquiries from attorneys
representing the Trump Organization starting in approximately June 2017.74 On approximately
June 2, 2017, Goldstone spoke with Alan Garten, general counsel of the Trump Organization,
abouthis participation in the June 9 meeting.” The same day, Goldstone emailed Veselnitskaya’s
name to Garten, identifying her as the “woman whowasthe attorney who spoke at the meeting
from Moscow.””*° Later in June 2017, Goldstoneparticipated in a lengthier call with Garten and
Alan Futerfas, outside counsel for the Trump Organization (and, subsequently, personal counsel
for TrumpJr.).°7 On June 27, 2017, Goldstone emailed Emin Agalarov with the subject “Trump
attorneys” and stated that he was “interviewed by attorneys” about the June 9 meeting who were
“concerned because it links Don Jr. to officials from Russia—which he has always denied
meeting.””°® Goldstone stressed that he “did say at the time this was an awfulidea anda terrible
meeting.””? Emin Agalarov sent a screenshot of the message to Kaveladze.”

The June 9 meeting becamepublic in July 2017. Ina July 9, 2017 text message to Emin
Agalarov, Goldstone wrote “I made sure I kept you and yourfather out of[t]his story,””! and “[i]f

contacted I can do a danceandkeep yououtofit.””? Goldstone added, “FBI now investigating,”
and “I hope this favor was worth for your dad—it could blow up.”On July 12, 2017 Emin
Agalarov complained to Kaveladze that his father, Aras, “never listens” to him and that their

7 Goldstone 2/8/18 302,at 11;i1177R00118 (11/28/16
Email, Goldstone to Graff).

756 RG000256 (6/2/17 Email, Goldstone to Garten),

758 RG000092 (6/27/17 Email, Goldstone to E. Agalarov).

759 RG000092 (6/27/17 Email, Goldstone to E, Agalarov).

 

769 OSC-KAV_01190 (6/27/17 Text Message, E. Agalarov to Kaveladze).

76!_RG000286-87 (7/9/17 Text Messages, E. Agalarov & Goldstone);SE
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relationship with “mr T has been thrown down the drain.””' The next month, Goldstone
commented to Emin Agalarov about the volumeofpublicity the June 9 meeting had generated,
stating that his “reputation [was] basically destroyed by this dumb meeting which your father
insisted on even though Ike and Metold him would be bad newsand not to do.”7® Goldstone
added, “I am not able to respond out of courtesy to you and your father. So am painted as some
mysterious link to Putin.”7

After public reporting on the June 9 meeting began, representatives from the Trump
Organizationagain reached out to participants. On July 10, 2017, Futerfas sent Goldstone an email
with a proposed statement for Goldstoneto issue, which read:

Asthe person whoarranged the meeting, I can definitively state that the statements I have
read by Donald TrumpJr. are 100% accurate. The meeting was a complete waste of time
and Don wasnevertold Ms. Veselnitskaya’s namepriorto the meeting. Ms. Veselnitskaya
mostly talked about the Magnitsky Act and Russian adoption laws and the meeting lasted
20 to 30 minutes at most. There was never any follow up and nothing ever cameofthe

meeting.”7

the statement drafted by Trump Organization representatives was
68 He proposed a different statement, asserting that he had been

asked “by [his] client in Moscow — Emin Agalarov — to facilitate a meeting between a Russian

attorney (Natalia Veselnitzkaya [sic]) and Donald Trump Jr. The lawyer had apparently stated
that she had someinformation regarding funding to the DNC from Russia, which she believed Mr.
Trump Jr. mightfind interesting.””? Goldstone neverreleased either statement.”

Onthe Russian end, there were also communications about what participants should say

about the June 9 meeting. Specifically, the organization that hired Samochornov—an anti-
Magnitsky Act group controlled by Veselnitskaya and the owner of Prevezon—offered to pay
$90,000 of Samochornov’s legal fees.””1 At Veselnitskaya’s request, the organization sent
Samochornova transcript of a Veselnitskaya press interview, and Samochornov understoodthat
the organization would pay his legal fees only if he made statements consistent with
Veselnitskaya’s.””* Samochornov declined, telling the Office that he did not want to perjure

764 OSC-KAV_01197 (7/11-12/17 Text Messages, Kaveladze & E. Agalarov);SI

765

7166

787 7/10/17 Email, Goldstone to Futerfas & Garten.

768

769 7/10/17 Email, Goldstone to Futerfas & Garten.

770

™" Samochornov 7/13/17 302, |:I
ue Samochornov 7/13/17 302,at 1.
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himself.””? The individual who conveyed Veselnitskaya’s request to Samochornovstated that he
did not expressly condition payment on following Veselnitskaya’s answers but, in hindsight,
recognized that by sending the transcript, Samochornov could have interpreted the offer of
assistance to be conditioned onhis not contradicting Veselnitskaya’s account.’

VolumeII, Section II.G, infra, discusses interactions between President Trump, TrumpJr.,

and others in June and July 2017 regarding the June 9 meeting.

6. Events at the Republican National Convention

Trump Campaignofficials met with Russian Ambassador Sergey Kislyak during the week
of the Republican National Convention. The evidence indicates that those interactions were brief
and non-substantive. During platform committee meetings immediately before the Convention,
J.D. Gordon, a senior Campaign advisor on policy and national security, diluted a proposed
amendmentto the Republican Party platform expressing support for providing “lethal”assistance
to Ukraine in response to Russian aggression. Gordon requested that platform committee
personnelrevise the proposed amendmentto state that only “appropriate” assistance be provided
to Ukraine. The original sponsorofthe “lethal” assistance amendmentstated that Gordon told her
(the sponsor) that he was on the phone with candidate Trump in connection with his request to
dilute the language. Gordon denied making that statement to the sponsor, although he
acknowledged it was possible he mentioned having previously spoken to the candidate about the

subject matter. The investigation did not establish that Gordon spoke to or was directed by the
candidate to make that proposal. Gordonsaid that he sought the change because he believed the
proposed language wasinconsistent with Trump’s position on Ukraine.

a. Ambassador Kislyak’s Encounters with Senator Sessions and J.D. Gordon the
Week ofthe RNC

In July 2016, Senator Sessions and Gordon spoke at the Global Partners in Diplomacy
event, a conference co-sponsored by the State Department and the Heritage Foundation held in
Cleveland, Ohio the same week as the Republican National Convention (RNC or
“Convention”).””> Approximately 80 foreign ambassadorsto the United States, including Kislyak,
wereinvited to the conference.”

On July 20, 2016, Gordon and Sessions delivered their speeches at the conference.” In
his speech, Gordonstated in pertinent part that the United States should have better relations with

™3 Samochornov 7/13/17 302,at 1.

™ Gordon 8/29/17 302,at 9; Sessions 1/17/18 302, at 22; Allan Smith, We Now Know More About
why JeffSessions and a Russian Ambassador Crossed Pathsat the Republican Convention, Business Insider
(Mar. 2, 2017).

™6 Gordon 8/29/17 302, at 9; Laura DeMarco, Global Cleveland and Sen. Bob Corker Welcome
International Republican National Convention Guests, Cleveland Plain Dealer (July 20, 2016).

77 Gordon 8/29/17 302, at 9; Sessions 1/17/18 302, at 22.
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Russia.””* During Sessions’s speech, he took questions from the audience, one of which may have
been asked by Kislyak.””- When the speeches concluded, several ambassadors lined upto greet
the speakers.”8° Gordon shook hands with Kislyak andreiterated that he had meant whathesaid
in the speech about improving U.S.-Russia relations.”*! Sessions separately spoke with between
six and 12 ambassadors, including Kislyak.”? Although Sessions stated during interviews with
the Office that he had no specific recollection of what he discussed with Kislyak, he believed that
the two spoke for only a few minutes and that they would have exchanged pleasantries and said
somethings about U.S.-Russia relations.”

Later that evening, Gordon attended a reception as part of the conference.”** Gordon ran
into Kislyak as the two prepared plates of food, and they decided to sit at the sametable to eat.”®°
They were joined at that table by the ambassadors from Azerbaijan and Kazakhstan, and by Trump
Campaign advisor Carter Page.”®° As they ate, Gordon and Kislyak talked for what Gordon
estimated to have been three to five minutes, during which Gordon again mentionedthat he meant
whathe said in his speech about improving U.S.-Russia relations.’°”

b. Change to Republican Party Platform

In preparation for the 2016 Convention, foreign policy advisors to the Trump Campaign,
working with the Republican National Committee, reviewed the 2012 Convention’s foreign policy
platform to identify divergence betweentheearlier platform and candidate Trump’s positions.”**
The Campaign team discussed toning down language from the 2012 platform that identified Russia
as the country’s numberonethreat, given the candidate’s belief that there needed to be better U.S.
relations with Russia.” The RNC Platform Committee sent the 2016 draft platform to the
National Security and Defense Platform Subcommittee on July 10, 2016, the evening before its

78 Gordon 8/29/17 302,at 9.

7 Sessions 1/17/18 302, at 22; Luff 1/30/18 302,at 3.

780 Gordon 8/29/17 302, at 9; Luff 1/30/18 302,at 3.

781 Gordon 8/29/17 302,at 9.

72 Sessions 1/17/18 302, at 22; Luff 1/30/18 302,at 3; see also VolumeI, Section IV.A.4.b, supra
(explaining that Sessions and Kislyak may have met three months before this encounter during a reception
held on April 26, 2016, at the Mayflower Hotel).

783 Sessions 1/17/18 302,at 22.

4 Gordon 8/29/17 302, at 9-10.

785 Gordon 8/29/17 302, at 9-10.

786 Gordon 8/29/17 302, at 10; see also VolumeI, Section IV.A.3.d, supra (explaining that Page
acknowledged meeting Kislyakat this event).

787 Gordon 8/29/17 302,at 10.

788 Gordon 8/29/17 302,at 10.

78° Gordon 8/29/17 302,at 10.

124



U.S. Departmentof Justice
Atterney-WercProduet //Protected

first meeting to propose amendments.”””

Although only delegates could participate in formal discussions and vote on the platform,
the Trump Campaign could request changes, and members of the Trump Campaign attended
committee meetings.”! John Mashburn, the Campaign’s policy director, helped oversee the
Campaign’s involvement in the platform committee meetings.”” He told the Office that he
directed Campaignstaff at the Convention, including J.D. Gordon,to take a hands-off approach
and only to challenge platform planksif they directly contradicted Trump’s wishes.”

OnJuly 11, 2016, delegate Diana Denman submitted a proposed platform amendmentthat
included provision of armed support for Ukraine.”* The amendment described Russia’s “ongoing
military aggression” in Ukraine and announced “support” for “maintaining (and, if warranted,
increasing) sanctions against Russia until Ukraine’s sovereignty andterritorial integrity are fully
restored” and for “providing lethal defensive weapons to Ukraine’s armed forces and greater
coordination with NATO on defense planning.”””° Gordon reviewed the proposed platform
changes, including Denman’s.”° Gordon stated that he flagged this amendment because of
Trump’s stated position on Ukraine, which Gordonpersonally heard the candidate say at the March

31 foreign policy meeting—namely,that the Europeans should take primary responsibility for any
assistance to Ukraine, that there should be improved U.S.-Russia relations, and that he did not

want to start World WarIII overthat region.”” Gordontold the Office that Trump’s statements
on the campaign trail following the March meeting underscored thosepositions to the point where
Gordonfelt obliged to object to the proposed platform change andseekits dilution.”

On July 11, 2016, at a meeting of the National Security and Defense Platform
Subcommittee, Denman offered her amendment.” Gordon and another Campaignstaffer, Matt
Miller, approached a committee co-chair and asked him to table the amendmentto permit further
discussion.*°° Gordon’s concern with the amendment was the language aboutproviding “lethal

790 Gordon 8/29/17 302, at 10; Hoff 5/26/17 302, at 1-2.

791 Hoff 5/26/17 302, at 1; Gordon 9/7/17 302,at 10.

™ Mashburn 6/25/18 302, at 4; Manafort 9/20/18 302, at 7-8.

™3 Mashburn 6/25/18 302, at 4; Gordon 8/29/17 302,at 10.

™4 DENMAN000001-02, DENMAN 000012, DENMAN 000021-22; Denman 12/4/17 302,at1;

Denman6/7/17 302, at 2.

5 DENMAN 000001-02, DENMAN000012, DENMAN 000021-22.

™6 Gordon 8/29/17 302, at 10-11.

7 Gordon 8/29/17 302, at 11; Gordon 9/7/17 302, at 11; Gordon 2/14/19 302,at 1-2, 5-6.

™8 Gordon 2/14/19 302,at 5-6.

7° Denman 6/7/17 302, at 2; see DENMAN 000014.

8° Denman 6/7/17 302, at 2; Denman 12/4/17 302, at 2; Gordon 9/7/17 302, at 11-12; see Hoff
5/26/17 302, at 2.
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defensive weaponsto Ukraine.”*°! Miller did not have any independentbasis to believe that this
language contradicted Trump’s views and relied on Gordon’s recollection of the candidate’s

sey 802views.

According to Denman, she spoke with Gordon and Matt Miller, and they told her that they
had to clear the language and that Gordon was“talking to New York.”®°3 Denmantold othersthat
she was asked by the two Trump Campaignstaffers to strike “lethal defense weapons” from the
proposalbutthat she refused.*°* Denmanrecalled Gordon saying that he was on the phone with

candidate Trump, but she was skeptical whether that wastrue.5°° Gordon denied having told
Denmanthat he was on the phone with Trump, although he acknowledgedit was possible that he
mentioned having previously spoken to the candidate about the subject matter.5°° Gordon’s phone
records reveal a call to Sessions’s office in Washington that afternoon, but do not includecalls
directly to a number associated with Trump.*” And accordingto the President’s written answers
to the Office’s questions, he does not recall being involved in the change in language of the
platform amendment.*%

Gordon stated that he tried to reach Rick Dearborn, a senior foreign policy advisor, and

Mashburn, the Campaign policy director. Gordon stated that he connected with both of them (he
couldnotrecall if by phoneor in person) and apprised them ofthe language he tookissue with in
the proposed amendment. Gordonrecalled no objection by either Dearborn or Mashburn and that
all three Campaign advisors supported the alternative formulation (“appropriate assistance”).5
Dearborn recalled Gordon warning them about the amendment, but not weighing in because
Gordon was more familiar with the Campaign’s foreign policy stance.*! Mashburnstated that
Gordon reached him, and he told Gordon that Trump had not taken a stance on the issue and that
the Campaignshould notintervene.*!!

When the amendment came up again in the committee’s proceedings, the subcommittee
changed the amendmentbystriking the “lethal defense weapons” language andreplacing it with

59! Denman6/7/17 302,at 3.

502 Mf. Miller 10/25/17 302 at 3.

893 Denman 12/4/17 302, at 2; Denman 6/7/17 302,at 2.

84 Hoff 5/26/17 302, at 2.

85 Denman 6/7/17 302, at 2-3, 3-4; Denman 12/4/17 302,at 2.

86 Gordon 2/14/19 302, at 7.

5°7 Call Records of J.D. Gordon . Gordonstated to the Office that
his calls with Sessions were unrelated to the platform change. Gordon 2/14/19 302,at 7.

88 Written Responses of Donald J. Trump (Nov. 20, 2018), at 17 (Response to Question IV,
Part (f)).

5° Gordon 2/14/19 302, at 6-7; Gordon 9/7/17 302, at 11-12; see Gordon 8/29/17 302,at 11.

510 Dearborn 11/28/17 302,at 7-8.

511 Mashburn 6/25/18 302,at 4.
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“appropriate assistance.”*!?_ Gordon stated that he and the subcommittee co-chair ultimately
agreed to replace the language about armed assistance with “appropriate assistance.”*'? The
subcommittee accordingly approved Denman’s amendment but with the term “appropriate
assistance.”*'* Gordonstated that, to his recollection, this was the only change sought by the
Campaign.*'5 Sam Clovis, the Campaign’s national co-chair and chief policy advisor, stated he
wassurprised by the changeanddid not believe it was in line with Trump’s stance.*!® Mashburn
stated that when he saw the word “appropriate assistance,” he believed that Gordon had violated
Mashburn’s directive notto intervene.®!”

7. Post-Convention Contacts with Kislyak

Ambassador Kislyak continued his efforts to interact with Campaign officials with
responsibility for the foreign-policy portfolio—among them Sessions and Gordon—in the weeks
after the Convention. The Office did not identify evidence in those interactions of coordination
between the Campaign and the Russian government.

a. Ambassador Kislyak Invites J.D. Gordon to Breakfast at the Ambassador’s
Residence

On August 3, 2016, an official from the Embassy of the Russian Federation in the United
States wrote to Gordon “[o]n behalf of’ Ambassador Kislyak inviting Gordon “to have
breakfast/tea with the Ambassadorat his residence” in Washington, D.C. the following week.®!®
Gordonresponded five days later to decline the invitation. He wrote, “[t]hese days are not optimal
for us, as weare busily knocking downa constant stream offalse media stories while also preparing
for the first debate with HRC. Hopeto take a raincheck for another time when things quiet down
a bit. Please pass along my regards to the Ambassador.”*!? The investigation did not identify
evidence that Gordon made any other arrangements to meet(or met) with Kislyak after this email.

b. Senator Sessions’s September 2016 Meeting with Ambassador Kislyak

Also in August 2016, a representative of the Russian Embassy contacted Sessions’s Senate
office about setting up a meeting with Kislyak.*° At the time, Sessions was a memberof the

8? Hoff 5/26/17 302, at 2-3; see Denman 12/4/17 302, at 2-3; Gordon 8/29/17 302,at 11.

513 Gordon 8/29/17 302, at 11; Gordon 9/7/17 302,at 12.

84 Hoff 5/26/17 302,at 2-3.

515 Gordon 2/14/19 302,at 6.

516 Clovis 10/3/17 302, at 10-11.

517 Mashburn 6/25/18 302,at 4.

$18 DJTFP00004828 (8/3/16 Email, Pchelyakov [embassy@russianembassy.org] to Gordon)

519 DITFP00004953 (8/8/16 Email, Gordon to embassy@russianembassy.org).

8207 uff 1/30/18 302, at 5.
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Senate Foreign Relations Committee and would meet with foreignofficials in that capacity.®?! But
Sessions’s staff reported, and Sessions himself acknowledged, that meeting requests from
ambassadorsincreased substantially in 2016, as Sessions assumed a prominentrole in the Trump

Campaign and his name was mentioned for potential cabinet-level positions in a future
Trump Administration.°

On September 8, 2016, Sessions met with Kislyak in his Senate office.**? Sessions said
that he believed he was doing the Campaign a service by meeting with foreign ambassadors,
including Kislyak.*** He was accompanied in the meeting by at least two of his Senatestaff:
Sandra Luff, his legislative director; and Pete Landrum, who handled military affairs.*° The
meeting lasted less than 30 minutes.*° Sessions voiced concerns about Russia’s sale of a missile-

defense system to Iran, Russian planes buzzing U.S. military assets in the Middle East, and Russian

aggression in emerging democracies such as Ukraine and Moldova.’  Kislyak offered
explanations on these issues and complained about NATO land forces in former Soviet-bloc
countries that border Russia.*8 Landrum recalled that Kislyak referred to the presidential
campaign as “an interesting campaign,”®? and Sessions also recalled Kislyak saying that the
Russian government wasreceptive to the overtures Trump had laid out during his campaign.®°°
Noneofthe attendees, though, remembered any discussion of Russian election interference or any
request that Sessions convey information from the Russian governmentto the Trump Campaign.*?!

During the meeting, Kislyak invited Sessions to further discuss U.S.-Russiarelations with
him over a meal at the ambassador’s residence.*3* Sessions was non-committal when Kislyak

extended the invitation. After the meeting ended,Luff advised Sessions against accepting the one-
on-one meeting with Kislyak, whom sheassessed to be an “old school KGB guy.”*? Neither Luff
nor Landrumrecalled that Sessions followed up onthe invitation or made anyfurthereffort to dine

81 Sessions 1/17/18 302, at 23-24; Luff 1/30/18 302,at 5.

822 Sessions 1/17/18 302,at 23-24; Luff 1/30/18 302, at 5; Landrum 2/27/18 302,at 3-5.

823 Sessions 1/17/18 302, at 23.

824 Sessions 1/17/18 302,at 23.

%5 Sessions 1/17/18 302, at 23; Luff 1/30/18 302, at 5-6; Landrum 2/27/18 302, at 4-5 (stating he
could not rememberif election was discussed).

6 Luff 1/30/18 302, at 6; Landrum 2/27/18 302,at 5.

7 Luff 1/30/18 302, at 6; Landrum 2/27/18 302,at 4-5.

828 uff 1/30/18 302, at 6; Landrum 2/27/18 302 at 4-5.

829 Tandrum 2/27/18 302,at 5.

830 Sessions 1/17/18 302, at 23. Sessions also noted that ambassadors came to him for information
about Trump and hoped he wouldpass along information to Trump. Sessions 1/17/18 302, at 23-24.

83! Sessions 1/17/18 302, at 23; Luff 1/30/18 302, at 6; Landrum 2/27/18 302,at 5.

832 uff 1/30/18 302, at 5; Landrum 2/27/18 302,at4.

833 Tuff 1/30/18 302, at 5.
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or meet with Kislyak before the November2016 election.** Sessions and Landrum recalledthat,
after the election, some efforts were made to arrange a meeting between Sessions and Kislyak.**
Accordingto Sessions, the request came through CNI and would have involved a meeting between
Sessions and Kislyak, two other ambassadors, and the Governor of Alabama.*%* Sessions,
however, was in New York onthe dayofthe anticipated meeting and was unableto attend.*°7 The
investigation did not identify evidence that the two men metat any point after their September 8
meeting.

8. Paul Manafort

Paul Manafort served on the Trump Campaign,including a period as campaign chairman,
from March to August 2016.78 Manafort had connections to Russia through his prior work for
Russian oligarch Oleg Deripaska and later through his work for a pro-Russian regime in Ukraine.
Manafort stayed in touch with these contacts during the campaign period through Konstantin
Kilimnik, a longtime Manafort employee who previously ran Manafort’s office in Kiev and who
the FBI assesses to haveties to Russianintelligence.

Manafort instructed Rick Gates, his deputy on the Campaign anda longtime employee,**
to provide Kilimnik with updates on the Trump Campaign—including internal polling data,
although Manafort claimsnotto recall that specific instruction. Manafort expected Kilimnik to
share that information with others in Ukraine and with Deripaska. Gates periodically sent such
polling data to Kilimnik during the campaign.

8547ff 1/30/18 302, at 6; Landrum 2/27/18 302,at 4-5.

835 Sessions 1/17/18 302,at 23.

836 Sessions 1/17/18 302,at 23.

837 Sessions 1/17/18 302,at 23.

838 On August 21, 2018, Manafort was convicted in the Eastern District of Virginia on eighttax,
Foreign Bank Account Registration (FBAR), and bank fraud charges. On September 14, 2018, Manafort
pleaded guilty in the District of Columbia to (1) conspiracy to defraud the United States and conspiracy to
commit offenses against the United States (money laundering, tax fraud, FBAR, Foreign Agents
Registration Act (FARA), and FARA false statements), and (2) conspiracy to obstruct justice (witness
tampering). Manafort also admitted criminal conduct with which he had been charged in the Eastern
District of Virginia, but as to which the jury hung. The conductat issue in both cases involved Manafort’s
work in Ukraine and the money he earned for that work, as well as crimes after the Ukraine work ended.
OnMarch7, 2019, Manafort was sentenced to 47 months of imprisonmentin the Virginia prosecution. On
March 13, the district court in D.C. sentenced Manafort to a total term of 73 months: 60 months on the

Count 1 conspiracy (with 30 of those monthsto run concurrentto the Virginia sentence), and 13 months on
the Count 1 conspiracy, to be served consecutive to the other two sentences. The twosentencesresulted in

a total term of 90 months.

83° As noted in VolumeI, Section III.D.1.b, supra, Gates pleaded guilty to two criminal chargesin
the District of Columbia, including making a false statement to the FBI, pursuant to a plea agreement. He
has provided information and in-court testimony that the Office has deemed to be reliable. See also
Transcript at 16, United States v. Paul J. Manafort, Jr., 1:17-cr-201 (D.D.C. Feb. 13, 2019), Doc. 514
(“Manafort 2/13/19 Transcript”) (court’s explanation of reasons to credit Gates’s statements in one

instance).
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Manafort also twice met Kilimnik in the United States during the campaign period and
conveyed campaign information. The second meeting took place on August 2, 2016, in New York
City. Kilimnik requested the meeting to deliver in person a message from former Ukrainian
President Viktor Yanukovych, who wasthen living in Russia. The message was about a peace
plan for Ukraine that Manafort has since acknowledged was a “backdoor” means for Russia to
control eastern Ukraine. Several months later, after the presidential election, Kilimnik wrote an

email to Manafort expressing the view—which Manafort later said he shared—that the plan’s
success would require U.S. support to succeed: “all that is required to start the process is a very
minor‘wink’(orslight push) from [Donald Trump].”**° The email also stated that if Manafort
were designated as the U.S. representative and started the process, Yanukovych would ensurehis
reception in Russia “at the very top level.”

Manafort communicated with Kilimnik about peace plans for Ukraine on at least four
occasionsaftertheir first discussion of the topic on August 2: December 2016 (the Kilimnik email
described above); January 2017; February 2017; and again in the spring of 2018. The Office
reviewed numerous Manafort email and text communications, and asked President Trump about
the plan in written questions.*! The investigation did not uncover evidence ofManafort’s passing
along information about Ukrainian peace plansto the candidate or anyoneelsein the Campaign or
the Administration. The Office was not, however, able to gain access to all of Manafort’s

electronic communications (in some instances, messages were sent using encryption applications).
And while Manafort denied that he spoke to members of the Trump Campaign or the new
Administration about the peaceplan, he lied to the Office and the grand jury about the peace plan
and his meetings with Kilimnik, and his unreliability on this subject was amongthe reasons that
the district judge found that he breached his cooperation agreement.®4?

The Office could notreliably determine Manafort’s purposein sharing internal polling data
with Kilimnik during the campaignperiod. ‘iadid not see
a downside to sharing campaign information, and told Gates that his role in the Campaign would

840 The email was drafted in Kilimnik’s DMP email account (in English’

 

81 According to the President’s written answers, he does not remember Manafort communicating
to him any particular positions that Ukraine or Russia would want the United States to support. Written
Responses of Donald J. Trump (Nov. 20, 2018), at 16-17 (Response to Question IV, Part (d)).

2 Manafort made severalfalse statements during debriefings. Based on that conduct, the Office
determined that Manafort had breached his plea agreement and could not be a cooperating witness. The
judge presiding in Manafort’s D.C. criminal case found by a preponderance of the evidence that Manafort
intentionally made multiple false statements to the FBI, the Office, and the grand jury concerning his
interactions and communications with Kilimnik (and concerning two other issues). Although the report
refers at times to Manafort’s statements, it does so only when those statements are sufficiently corroborated
to be trustworthy, to identify issues on which Manafort’s untruthful responses may themselves be of
evidentiary value, or to provide Manafort’s explanations for certain events, even when we were unable to
determine whether that explanation wascredible.
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be “good for business” and potentially a way to be made wholefor work he previously completed
in the Ukraine. As to Deripaska, Manafort claimed that by sharing campaign information with
him, Deripaska might see value in their relationship and resolve a “disagreement”—areference to
one or more outstanding lawsuits. Because of questions about Manafort’s credibility and our
limited ability to gather evidence on what happenedto the polling data after it was sent to Kilimnik,
the Office could not assess what Kilimnik (or others he may have givenit to) did with it. The
Office did not identify evidence of a connection between Manafort’s sharing polling data and
Russia’s interference in the election, which hadalready been reported by U.S. mediaoutlets at the
time of the August 2 meeting. The investigation did not establish that Manafort otherwise
coordinated with the Russian governmentonits election-interference efforts.

a. Paul Manafort’s Ties to Russia and Ukraine

Manafort’s Russian contacts during the campaign andtransition periods stem from his
consulting work for Deripaska from approximately 2005 to 2009 and his separate political
consulting work in Ukraine from 2005 to 2015,including through his company DMPInternational

LLC (DMI). Kilimnik worked for Manafort in Kiev during this entire period and continued to

communicate with Manafort through at least June 2018. Kilimnik, who speaks and writes
Ukrainian and Russian, facilitated many of Manafort’s communications with Deripaska and
Ukrainian oligarchs.

i. Oleg Deripaska Consulting Work

In approximately 2005, Manafort began working for Deripaska, a Russian oligarch who
has a global empire involving aluminum and power companies and whois closely aligned with
Vladimir Putin.8? A memorandum describing work that Manafort performed for Deripaska in
2005 regarding the post-Soviet republics referenced the need to brief the Kremlin andthe benefits
that the work could conferon“the Putin Government.”*“4 Gates described the work Manafort did
for Deripaska as“political risk insurance,” and explained that Deripaska used Manafort to install
friendly political officials in countries where Deripaska had business interests.“ Manafort’s

companyearnedtensof millions of dollars from its work for Deripaska and wasloaned millions
of dollars by Deripaska as well.§6

In 2007, Deripaska invested through another entity in Pericles Emerging Market Partners
LP. (“Pericles”), an investment fund created by Manafort and former Manafort business partner

Richard Davis. The Pericles fund was established to pursue investments in Eastern Europe.*"”
Deripaska wasthe sole investor.** Gates stated in interviews with the Office that the venture led

843 Dinchuketal., Russian Tycoon Deripaska in Putin Delegation to China, Reuters (June 8, 2018).

844 6/23/05 Memo, Manafort & Davis to Deripaska & Rothchild.

845 Gates 2/2/18 302, at 7.

846 Manafort 9/20/18 302, at 2-5; Manafort Income by Year, 2005 — 2015; Manafort Loans from
Wire Transfers, 2005 — 2015.

47 Gates 3/12/18 302,at 5.

848 Manafort 12/16/15 Dep., at 157:8-11.
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to a deterioration of the relationship between Manafort and Deripaska.*? In particular, when the
fund failed, litigation between Manafort and Deripaska ensued. Gates stated that, by 2009,

Manafort’s business relationship with Deripaska had “dried up.”*°° According to Gates, various
interactions with Deripaska and his intermediaries over the past few years have involved trying to
resolve the legal dispute.*! As described below,in 2016, Manafort, Gates, Kilimnik, and others
engaged in efforts to revive the Deripaskarelationship and resolve the litigation.

ii. Political Consulting Work

Through Deripaska, Manafort was introduced to Rinat Akhmetov, a Ukrainian oligarch
whohired Manafort as a political consultant.®? In 2005, Akhmetov hired Manafort to engagein
political work supporting the Party of Regions,®°? a political party in Ukraine that was generally
understoodto align with Russia. Manafort assisted the Party of Regions in regaining power, and
its candidate, Viktor Yanukovych, won the presidency in 2010. Manafort became a close and
trusted political advisor to Yanukovych during his time as President of Ukraine. Yanukovych
servedin that role until 2014, when hefled to Russia amidst popular protests.°*

iii. Konstantin Kilimnik

Kilimnik is a Russian national who has lived in both Russia and Ukraine and was a
longtime Manafort employee.Kilimnik had direct and close access to Yanukovych and his
senior entourage, and he facilitated communications between Manafort and his clients, including
Yanukovych and multiple Ukrainian oligarchs.Kilimnik also maintained a relationship with
Deripaska’s deputy, Viktor Boyarkin,*°’ a Russian national who previously served in the defense
attaché office of the Russian Embassy to the United States,*°*

* Gates 2/2/18 302,at 9.

*9 Gates 2/2/18 302,at 6.

81 Gates 2/2/18 302, at 9-10.

852 Manafort 7/30/14 302, at 1; Manafort 9/20/18 302,at 2.

853 Manafort 9/11/18 302,at 5-6.

854 Gates 3/16/18 302, at 1; Davis 2/8/18 302, at 9; Devine 7/6/18 302,at 2-3.

555 Patten 5/22/18 302, at 5; Gates 1/29/18 302, at 18-19; 10/28/97 Kilimnik Visa Record, U.S.
DepartmentofState.

856 Gates 1/29/18 302, at 18-19; Patten 5/22/18 302, at 8; Gates 1/31/18 302, at 4-5; Gates 1/30/18
302, at 2; Gates 2/2/18 302,at 11.

857 Gates 1/29/18 302, at 18; Patten 5/22/18 302,at 8.

858 Boyarkin Visa Record, U.S. DepartmentofState.
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Manafort told the Office that he did not believe Kilimnik was working as a Russian
“spy."859 The FBI, however, assesses that Kilimnik hasties to Russian intelligence.” Several
pieces ofthe Office’s evidence—including witness interviews and emails obtained through court-

authorized search warrants—support that assessment:

e Kilimnik was born on April 27, 1970, in Dnipropetrovsk Oblast, then of the Soviet Union,
and attendedthe Military Institute of the Ministry of Defense from 1987 until 1992.55! Sam
Patten, a business partner to Kilimnik,®stated that Kilimnik told him that he was a

translator in the Russian army for seven years and that he later worked in the Russian
armamentindustry selling arms and military equipment.5°

e U.S. governmentvisa records reveal that Kilimnik obtained a visa to travel to the United
States with a Russian diplomatic passport in 1997.5

e Kilimnik worked for the International Republican Institute’s (IRI) Moscow office, where

he did translation work and general office management from 1998 to 2005.While
anotherofficial recalled the incident differently,5 one former associate of Kilimnik’s at

IRI told the FBI that Kilimnik was fired from his post because his links to Russian
intelligence were too strong. The sameindividualstated that it was well knownat IRI that
Kilimnik had links to the Russian government.®”

e Jonathan Hawker, a British national who was a public relations consultant at FTI

Consulting, worked with DMI on a public relations campaign for Yanukovych. After
Hawker’s work for DMI ended, Kilimnik contacted Hawker about working for a Russian

§59 Manafort 9/11/18 302, at 5.

56° The Office has noted Kilimnik’s assessed ties to Russian intelligence in public court filings.
E.g., Gov’t Opp. to Mot. to Modify, United States v. Paul J. Manafort, Jr., 1:17-cr-201 (D.D.C. Dec.4,
2017), Doc.73, at 2 (“Manafort (D.D.C.) Gov’t Opp. to Mot. to Modify”).

861 12/17/16 Kilimnik Visa Record, U.S, DepartmentofState.

5 Tn August 2018, Patten pleaded guilty pursuant to a plea agreementto violating the Foreign
Agents Registration Act, and admitted in his Statement of Offense that he also misled and withheld
documents from the Senate Select Committee on Intelligence in the courseof its investigation of Russian
election interference. Plea Agreement, United States v. W. Samuel Patten, 1:18-cr-260 (D.D.C. Aug.31,
2018), Doc. 6; Statement of Offense, United States v. W. Samuel Patten, 1:18-cr-260 (D.D.C. Aug. 31,

2018), Doe. 7.

863 Patten 5/22/18 302, at 5-6.

564 10/28/97 Kilimnik Visa Record, U.S. DepartmentofState.

865 Nix 3/30/18 302, at 1-2.

866 Nix 3/30/18 302,at 2.

87 Lenzi 1/30/18 302,at 2.
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government entity on a public-relations project that would promote, in Western and
Ukrainian media, Russia’s position on its 2014 invasion of Crimea.5*

e Gates suspectedthat Kilimnik was a “spy,” a view that he shared with Manafort, Hawker,
and Alexander van der Zwaan,*® an attorney who had worked with DMIon reportfor
the Ukrainian Ministry of Foreign Affairs.5”

b. Contacts during Paul Manafort’s Time with the Trump Campaign

i. Paul Manafort Joins the Campaign

Manafort served on the Trump Campaign from late March to August 19, 2016. On March
29, 2016, the Campaign announced that Manafort would serve as the Campaign’s “Convention
Manager.”*”! On May 19, 2016, Manafort was promoted to campaign chairman and chief
strategist, and Gates, who had been assisting Manafort on the Campaign, was appointed deputy
campaign chairman.®”?

ThomasBarrack and Roger Stone both recommended Manafort to candidate Trump.8? In
early 2016, at Manafort’s request, Barrack suggested to Trump that Manafort join the Campaign
to manage the Republican Convention.” Stone had worked with Manafort from approximately
1980 until the mid-1990s through various consulting and lobbying firms. Manafort met Trumpin
1982 when Trump hired the Black, Manafort, Stone and Kelly lobbying firm.”> Overthe years,
Manafort saw Trumpatpolitical and social events in New York City and at Stone’s wedding, and
Trump requested VIPstatus at the 1988 and 1996 Republican conventions worked by Manafort.5”

868 Hawker 1/9/18 302, at 13; 3/18/14 Email, Hawker & Tulukbaev.

86° van der Zwaan pleaded guilty in the U.S. District Court for the District of Columbia to making
false statements to the Special Counsel’s Office. Plea Agreement, United States v. Alex van der Zwaan,
1:18-cr-31 (D.D.C. Feb. 20, 2018), Doc. 8.

870 Hawker 6/9/18 302, at 4; van der Zwaan11/3/17 302, at 22, Manafort said in an interview that
Gates had joked with Kilimnik about Kilimnik’s going to meet with his KGB handler. Manafort 10/16/18
302,at 7.

811 Press Release — Donald J. Trump Announces Campaign Convention Manager Paul J. Manafort,
The American Presidency Project — U.C. Santa Barbara (Mar. 29, 2016).

8? Gates 1/29/18 302, at 8; Meghan Keneally, Timeline ofManafort’s role in the Trump Campaign,
ABC News(Oct. 20, 2017).

53 Gates 1/29/18 302, at 7-8; Manafort 9/11/18 302, at 1-2; Barrack 12/12/17 302,at 3.

8% Barrack 12/12/17 302, at 3; Gates 1/29/18 302,at 7-8.

575 Manafort 10/16/18 302,at 6.

876 Manafort 10/16/18 302,at 6.
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According to Gates, in March 2016, Manafort traveled to Trump’s Mar-a-Lago estate in
Florida to meet with Trump. Trump hired him at that time.*”? Manafort agreed to work on the
Campaign without pay. Manafort had no meaningful incomeatthis point in time, but resuscitating

his domestic political campaign career could be financially beneficial in the future. Gates reported
that Manafort intended, if Trump won the Presidency, to remain outside the Administration and

monetizehis relationship with the Administration.*”8

ii, Paul Manafort’s Campaign-Period Contacts

Immediately uponjoining the Campaign, Manafort directed Gates to prepare for his review
separate memoranda addressed to Deripaska, Akhmetov, Serhiy Lyovochkin, and Boris
Kolesnikov,*” the last three being Ukrainian oligarchs who were senior Opposition Bloc
officials.*8° The memoranda described Manafort’s appointment to the Trump Campaign and
indicated his willingness to consult on Ukrainian politics in the future. On March 30, 2016, Gates
emailed the memoranda and a press release announcing Manafort’s appointmentto Kilimnik for
translation and dissemination.**! Manafort later followed up with Kilimnik to ensure his messages
had been delivered, emailing on April 11, 2016 to ask whether Kilimnik had shown “our friends”
the media coverage of his new role.*® Kilimnik replied, “Absolutely. Every article.” Manafort
further asked: “How do we use to get whole. Has Ovd [Oleg Vladimirovich Deripaska] operation
seen?” Kilimnik wrote back the same day, “Yes, I have been sending everything to Victor
[Boyarkin, Deripaska’s deputy], who has been forwarding the coveragedirectly to OVD.”58

Gates reported that Manafort said that being hired on the Campaign would be “good for
business” and increasethe likelihood that Manafort would be paid the approximately $2 million
he was owedfor previouspolitical consulting work in Ukraine.*®* Gates also explained to the
Office that Manafort thought his role on the Campaign could help “confirm” that Deripaska had
droppedthe Pericles lawsuit, and that Gates believed Manafort sent polling data to Deripaska (as

877 Gates 2/2/18 302, at 10.

8%8 Gates 1/30/18 302,at 4.

5? Gates 2/2/18 302, at 11.

580 See Sharon LaFraniere, Manafort’s Trial Isn’t About Russia, butIt Will Be in the Air, New York
Times (July 30, 2018); Tierney Sneed, Prosecutors Believe Manafort Made $60 Million Consulting in
Ukraine, Talking Points Memo (July 30, 2018); Mykola Vorobiov, How Pro-Russian Forces Will Take
Revenge on Ukraine, Atlantic Council (Sept. 23, 2018); Sergii Leshchenko, Ukraine’s Oligarchs Are Still
Calling the Shots, Foreign Policy (Aug. 14, 2014); Interfax-Ukraine, Kolesnikov: Inevitability of
PunishmentNeededfor Real Fight Against Smuggling in Ukraine, Kyiv Post (June 23, 2018); Igor Kossov,
Kyiv Hotel Industry Makes Roomfor New Entrants, Kyiv Post (Mar. 7, 2019); Markian Kuzmowycz, How
the Kremlin Can Win Ukraine’s Elections, Atlantic Council (Nov. 19, 2018). The Opposition Bloc is a
Ukraine political party that largely reconstituted the Party of Regions.

381 3/30/16 Email, Gates to Kilimnik.

882 4/11/16 Email, Manafort & Kilimnik.

883 4/11/16 Email, Manafort & Kilimnik.

584 Gates 2/2/18 302, at 10.
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discussed further below) so that Deripaska would not move forward with his lawsuit against
Manafort.®®5 Gates further stated that Deripaska wanteda visa to the United States, that Deripaska
couldbelieve that having Manafort in a position inside the Campaign or Administration might be
helpful to Deripaska, and that Manafort’s relationship with Trump could help Deripaska in other
ways as well.®8° Gates stated, however, that Manafort never told him anything specific about what,
if anything, Manafort might be offering Deripaska.**”

Gates also reported that Manafort instructed him in April 2016 or early May 2016 to send
Kilimnik Campaign internal polling data and other updates so that Kilimnik, in turn, could share
it with Ukrainian oligarchs.°8§ Gates understood that the information would also be shared with
Deripaskaii© Gates reported to theOffice
that he did not know why Manafort wanted him to send polling information, but Gates thoughtit
was a way to showcase Manafort’s work, and Manafort wanted to open doors to jobs after the

Trump Campaign ended.* Gates said that Manafort’s instruction included sending internal
polling data prepared for the Trump Campaignby pollster Tony Fabrizio.°?! Fabrizio had worked
with Manafort for years and was brought into the Campaign by Manafort. Gates stated that, in
accordance with Manafort’s instruction, he periodically sent Kilimnik polling data via WhatsApp;
Gates then deleted the communications on a daily basis.*°* Gates further told the Office that, after

Manafort left the Campaign in mid-August, Gates sent Kilimnik polling data less frequently and
that the data he sent was morepublicly available information andless internal data.*”

   

 

  Gates’s account about polling data is consistent

 

with multiple emails that
Kilimnik sent to U.S. associates and press contacts between late July and mid-August of 2016.
Those emails referenced “internal polling,” described the status of the Trump Campaign and

885 Gates 2/2/18 302, at 11; Gates 9/27/18 302 (serial 740), at 2.

886 Gates 2/2/18 302, at 12.

887 Gates 2/2/18 302,at 12.

588 Gates 1/31/18 302, at 17; Gates 9/27/18 302(serial 740), at 2. In later interview with the
Office, Gates stated that Manafort directed him to sendpolling data to Kilimnik after a May 7, 2016 meeting
between Manafort and Kilimnik in New York, discussed in VolumeI, Section IV.A.8.b.iii, infra. Gates

11/7/18 302,at 3.

*° Gates 9/27/18 302, Part II, at 2;i
8°0'Gates 2/12/18 302, at 10; Gates 1/31/18 302,at 17.

8! Gates 9/27/18 302 (serial 740), at 2; Gates 2/7/18 302,at 15.

8 Gates 1/31/18 302, at 17.

53 Gates 2/12/18 302, at 11-12. According to Gates, his access to internal polling data was more
limited because Fabrizio was himself distanced from the Campaign at that point.
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895   Manafort’s role in it, and assessed Trump’s prospects for victory. Manafort did notpS prosp
acknowledge instructing Gates to send Kilimnik internal data,

  

   

The Office also obtained contemporaneous emails that shed light on the purpose ofthe
communications with Deripaska and that are consistent with Gates’s account. For example, in
response to a July 7, 2016, email from a Ukrainian reporter about Manafort’s failed Deripaska-
backed investment, Manafort asked Kilimnik whether there had been any movementon “this issue
with our friend.”*°? Gates stated that “ourfriend” likely referred to Deripaska,°?* and Manafort
told the Office that the “issue” (and “our biggest interest,” as stated below) wasa solution to the
Deripaska-Pericles issue.*? Kilimnik replied:

Iam carefully optimistic on the question of our biggest interest.

Ourfriend [Boyarkin] said there is lately significantly more attention to the campaign in
his boss’ [Deripaska’s] mind, and he will be most likely looking for ways to reach out to
you pretty soon, understandingall the time sensitivity. I am more than sure thatit will be
resolved and wewill get backto the originalrelationship with V.’s boss [Deripaska].°™

Eight minutes later, Manafort replied that Kilimnik should tell Boyarkin’s “boss,” a reference to

Deripaska, “that if he needs private briefings we can accommodate.””°' Manafort has alleged to
the Office that he was willing to brief Deripaska only on public campaign matters and gave an
example: why Trumpselected Mike Pence as the Vice-Presidential running mate.°°* Manafort
said he never gave Deripaskaa briefing.” Manafort noted that if Trump won, Deripaska would
want to use Manafort to advance whatever interests Deripaska had in the United States and
elsewhere.?™

85 8/18/16 Email, Kilimnik to Dirkse; 8/18/16 Email, Kilimnik to Schultz; 8/18/16 Email, Kilimnik
to Marson; 7/27/16 Email, Kilimnik to Ash; 8/18/16 Email, Kilimnik to Ash; 8/18/16 Email, Kilimnik to

Jackson; 8/18/16 Email, Kilimnik to Mendoza-Wilson; 8/19/16 Email, Kilimnik to Patten.

897 7/7/16 Email, Manafort to Kilimnik.

898 Gates 2/2/18 302, at 13.

599 Manafort 9/11/18 302,at 6.

°°7/8/16 Email, Kilimnik to Manafort.

°°l 7/8/16 Email, Kilimnik to Manafort; Gates 2/2/18 302,at 13.

2 Manafort 9/11/18 302,at 6.

3 Manafort 9/11/18 302,at 6.

94 Manafort 9/11/18 302,at 6.
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iii, Paul Manafort’s Two Campaign-PeriodMeetings with Konstantin Kilimnik
in the United States

Manafort twice met with Kilimnik in person during the campaign period—once in May
and again in August 2016. Thefirst meeting took place on May 7, 2016, in New York City.”% In
the days leading to the meeting, Kilimnik had been working to gather information about the
political situation in Ukraine. That included information gleaned from a trip that former Party of
Regionsofficial Yuriy Boyko hadrecently taken to Moscow—atrip thatlikely included meetings
between Boykoandhigh-ranking Russianofficials.Kilimnik then traveled to Washington, D.C.
on or about May 5, 2016; while in Washington, Kilimnik had pre-arranged meetings with State
Department employees.°”

Late on the evening ofMay6, Gates arranged for Kilimnik to take a 3:00 a.m.train to meet

Manafort in New York for breakfast on May 7.78 According to Manafort, during the meeting, he
and Kilimnik talked about events in Ukraine, and Manafort briefed Kilimnik on the Trump

Campaign, expecting Kilimnik to pass the information back to individuals in Ukraine and
elsewhere.”” Manafort stated that Opposition Bloc members recognized Manafort’s position on
the Campaign wasanopportunity, but Kilimnik did not askfor anything.?!° Kilimnik spoke about
a plan of Boykoto boostelection participation in the eastern zone of Ukraine, which wasthe base

for the Opposition Bloc.?'' Kilimnik returned to Washington, D.C.right after the meeting with
Manafort.

Manafort met with Kilimnik a second time at the Grand Havana Club in New York City

on the evening of August 2, 2016. The events leading to the meetingare as follows. On July 28,
2016, Kilimnik flew from Kiev to Moscow.”!* The next day, Kilimnik wrote to Manafort
requesting that they meet, using coded language about a conversation he had that day.?'? In an
email with a subjectline “Black Caviar,” Kilimnik wrote:

I met today with the guy who gave you yourbiggest black caviar jar several years ago. We
spent about 5 hours talking about his story, and I have several important messages from
him to you. He asked meto go and brief you on our conversation. I said I have to runit
by youfirst, but in principle I am preparedto do it. . . . It has to do aboutthe future ofhis

6 4/26/16 Email, Kilimnik to Purcell, at 2; Gates 2/2/18 302, at 12; Patten 5/22/18 302,at 6-7;
Gates 11/7/18 302,at 3.

97 5/7/16 Email, Kilimnik to Charap & Kimmage; 5/7/16 Email, Kasanof to Kilimnik.

8 5/6/16 Email, Manafort to Gates; 5/6/16 Email, Gates to Kilimnik.

°° Manafort 10/11/18 302,at 1.

°! Manafort 10/11/18 302,at 1.

°1! Manafort 10/11/18 302,at 1.

°!2 7/25/16 Email, Kilimnik to katrin@yana.kiev.ua (2:17:34 a.m.).

913 7/99/16 Email, Kilimnik to Manafort (10:51 a.m.).
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country, and is quite interesting.”!

Manafort identified “the guy who gave you yourbiggest black caviar jar” as Yanukovych. He
explained that, in 2010, he and Yanukovychhad lunchto celebrate the recent presidential election.
Yanukovych gave Manafort a large jar of black caviar that was worth approximately $30,000 to
$40,000.°!5 Manafort’s identification of Yanukovych as “the guy who gave you yourbiggest black
caviar jar” is consistent with Kilimnik being in Moscow—where Yanukovych resided—when
Kilimnik wrote “I met today with the guy,” and'with a December 2016 email in which Kilimnik
referred to Yanukovych as “BG,” °16 Manafort replied to Kilimnik’s July 29
email, “Tuesday [August2] is best... Tues or weds in NYC.”?!7

Three dayslater, on July 31, 2016, Kilimnik flew back to Kiev from Moscow, and onthat

same day, wrote to Manafort that he needed “about 2 hours”for their meeting “becauseit is a long
caviar story to tell.”°!§ Kilimnik wrote that he would arrive at JFK on August 2 at 7:30 p.m., and
he and Manafort agreed to a late dinnerthat night.?!? Documentary evidence—includingflight,
phone, andhotelrecords, and the timing of text messages exchanged””°—confirmsthe dinner took
place as planned on August 2.7!

Asto the contents of the meetingitself, the accounts of Manafort and Gates—whoarrived
late to the dinner—differin certain respects. But their versions of events, when assessed alongside
available documentary evidence and what Kilimnik told business associate Sam Patten, indicate
that at least three principal topics were discussed.

First, Manafort and Kilimnik discussed a plan to resolve the ongoingpolitical problems in

Ukraine by creating an autonomousrepublicin its more industrialized eastern region of Donbas,””

914 7/29/16 Email, Kilimnik to Manafort (10:51 a.m.).

915 Manafort 9/12/18 302,at 3.

a©<iTT
17 7/29/16 Email, Manafort to Kilimnik.

°18 7/31/16 Email, Manafort to Kilimnik.

19 7/31/16 Email, Manafort to Kilimnik.

920 Kilimnik 8/2/16 CBP Record; Call Records of Konstantin Kilimnik
a: Call Records of Rick GatesJury8/2-3/16, Kilimnik Park Lane Hotel

Receipt.

°21 Deripaska’s private planealso flew to Teterboro Airport in New Jersey onthe evening of August
2, 2016. According to Customs and Border Protection records, the only passengers on the plane were
Deripaska’s wife, daughter, mother, and father-in-law, and separate records obtained by our Office confirm
that Kilimnik flew on a commercial flight to New York.

°2 The Luhansk and Donetsk People’s Republics, which are located in the Donbas region of
Ukraine, declared themselves independentin responseto the popular unrest in 2014 that removed President
Yanukovych from power. Pro-Russian Ukrainian militia forces, with backing from the Russian military,
have occupied the region since 2014. Under the Yanukovych-backed plan, Russia would assist in
withdrawing the military, and Donbas would become an autonomousregion within Ukraine with its own
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and having Yanukovych,the Ukrainian President ousted in 2014, elected to headthat republic.”
That plan, Manafort later acknowledged, constituted a “backdoor” means for Russia to control

eastern Ukraine.?”* Manafort initially said that, if he had not cut off the discussion, Kilimnik would
have asked Manafort in the August 2 meeting to convince Trump to comeoutin favor of the peace
plan, and Yanukovych would have expected Manafort to use his connections in Europe and
Ukraineto support the plan.”° Manafort alsoinitially told the Office that he had said to Kilimnik
that the plan was crazy, that the discussion ended, and that he did not recall Kilimnik askin

Manafort to reconsider the plan after their August 2 meeting.””° Manafort said
    

  

  

 

that he reacted negatively to Yanukovych sending—years later—an “urgent”
request when Yanukovych needed him.”?? When confronted with an email written by Kilimnik on
or about December 8, 2016, however, Manafort acknowledged Kilimnik raised the peace plan

again in that email.°?* Manafort ultimately acknowledged Kilimnik also raised the peace plan in
ase and February 2017 meetings with‘an

929

Second, Manafort briefed Kilimnik on the state of the Trump Campaign and Manafort’s
plan to win the election.°*° That briefing encompassed the Campaign’s messaging andits internal
polling data. According to Gates, it also included discussion of “battleground” states, which
Manafort identified as Michigan, Wisconsin, Pennsylvania, and Minnesota.”?! Manafort did not
refer explicitly to “battleground”states in his telling of the August 2 discussion,   

prime minister. The plan emphasized that Yanukovych would be an ideal candidate to bring peace to the
region as prime minister of the republic, and facilitate the reintegration of the z= into Ukraine with the
support of the U.S. and Russian presidents. As noted above, according to the written
documentation describing the plan, for the plan to work, both U.S. and Russian support were necessary.

2/21/18 Email, Manafort, Ward, & Fabrizio, at 3-5.

"=Manat 9/1/18 302,ccc

95 Manafort 9/11/18 302,at 4.

926 Manafort 9/12/18 302,at 4.

”Te)Manafort 9/11/18 302, at 5; Manafort 9/12/18
302,at 4.

™ Manafort 9/12/18 302,4SNES
28 Documentary

evidence confirms the peace-plan discussions in 2018. 2/19/18 Email, Fabrizio to Ward (forwarding email

from Manafort); 2/21/18 Email, Manafort to Ward & Fabrizio.

93 Manafort 9/11/18 302,at 5.

31 Gates 1/30/18 302,at 3, 5.
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Third, according to Gates and what Kilimnik told Patten, Manafort and Kilimnik discussed

twosets offinancial disputes related to Manafort’s previous work in the region. Those consisted
of the unresolved Deripaska lawsuit and the funds that the Opposition Bloc owed to Manafort for
his political consulting work and how Manafort might be able to obtain payment.??

After the meeting, Gates and Manafort both stated that they left separately from Kilimnik
because they knew the media was tracking Manafort and wanted to avoid media reporting on his
connectionsto Kilimnik.?*

c. Post-Resignation Activities

Manafort resigned from the Trump Campaign in mid-August 2016, approximately two
weeksafter his second meeting with Kilimnik, amidst negative media reporting abouthis political

consulting work for the pro-Russian Party of Regions in Ukraine. Despite his resignation,
Manafort continued to offer advice to various Campaign officials through the Novemberelection.
Manafort told Gatesthathestill spoke with Kushner, Bannon,and candidate Trump,” and some
of those post-resignation contacts are documented in emails. For example, on October 21, 2016,

Manafort sent Kushner an email and attached a strategy memorandum proposing that the

Campaign makethecase against Clinton“as the failed and corrupt championofthe establishment”
and that “Wikileaks provides the Trump campaignthe ability to make the case in a very credible
way — by using the words of Clinton, its campaign officials and DNC members.”%*° Later, in a

November 5, 2016 email to Kushnerentitled “Securing the Victory,” Manafort stated that he was

“really feeling good about our prospects on Tuesday and focusing on preserving the victory,” and
that he was concerned the Clinton Campaign would respondto a loss by “mov[ing] immediately
to discredit the [Trump] victory and claim voter fraud and cyber-fraud, including the claim that
the Russians have hacked into the voting machines and tampered with the results.”9°7

Trumpwaselected President on November 8, 2016. Manafort told the Office that, in the

wake of Trump’s victory, he was not interested in an Administration job. Manafort instead

preferred to stay on the “outside,” and monetize his campaign position to generate business given
his familiarity and relationship with Trump and the incoming Administration.* Manafort
appeared to follow that plan, as he traveled to the Middle East, Cuba, South Korea, Japan, and

China and waspaid to explain what a Trumppresidency would entail.”

Manafort’s activities in early 2017 included meetings relating to Ukraine and Russia. The

°33 Gates 1/30/18 302, at 2-4; Patten 5/22/18 302,at 7.

34 Gates 1/30/18 302, at 5; Manafort 9/11/18 302,at 5.

°85 Gates 2/12/18 302,at 12.

°36 NOSC00021517-20 (10/21/16 Email, Manafort to Kushner).

37 NOSC00021573-75 (11/5/16 Email, Manafort to Kushner).

938 Manafort 9/12/18 302,at 1, 4-5; Gates 1/30/18 302,at 4.

°°? Manafort 9/12/18 302,at 1.
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first meeting, which took place in Madrid, Spain in January 2017, was with Georgiy Oganov.
Oganov, who had previously worked at the Russian Embassy in the United States, was a senior
executive at a Deripaska company and wasbelievedto report directly to Deripaska.“° Manafort
initially denied attending the meeting. When he later acknowledgedit, he claimedthat the meeting
had been arranged by his lawyers and concerned only the Pericles lawsuit.“! Other evidence,
however, provides reason to doubt Manafort’s statementthat the sole topic of the meeting wasthe
Pericles lawsuit. In particular, text messages to Manafort from a numberassociated with Kilimnik
suggest that Kilimnik and Boyarkin—not Manafort’s counsel—had arranged the meeting between
Manafort and Oganov.?” Kilimnik’s message states that the meeting was supposed to be “not
about moneyor Pericles” but instead “about recreating [the] old friendship”—ostensibly between
Manafort and Deripaska—‘“andtalking about globalpolitics.”°4? Manafort also replied by text that
he “need[s] this finished before Jan. 20,”%* which appears to be a reference to resolving Pericles
before the inauguration.

On January 15, 2017, three days after his return from Madrid, Manafort emailed K.T.

McFarland, who wasat that time designated to be Deputy National Security Advisor and was
formally appointed to that position on January 20, 2017.5 Manafort’s January 15 email to
McFarland stated: “I have some important information I want to share that I picked up on my
travels over the last month.”“° Manafort told the Office that the email referred to an issue
regarding Cuba, not Russia or Ukraine, and Manafort had traveled to Cuba in the past month.”
Either way, McFarland—who was advised by Flynn not to respond to the Manafort inquiry—
appears notto have responded to Manafort."

Manafort told the Office that around the time of the Presidential Inauguration in January,
he met with Kilimnik and Ukrainian oligarch Serhiy Lyovochkin at the Westin Hotel in
Alexandria, Virginia.“? During this meeting, Kilimnik again discussed the Yanukovych peace
plan that he had broached at the August 2 meeting andin a detailed December 8, 2016 message
found in Kilimnik’s DMP email account. In that December 8 email, which Manafort

40 Kalashnikova 5/17/18 302, at 4; Gary Lee, Soviet Embassy’s Identity Crisis, Washington Post
(Dec. 20, 1991); Georgy S. Oganov Executive Profile & Biography, Bloomberg (Mar. 12, 2019).

941 Manafort 9/11/18 302, at 7.

°” Text Message, Manafort & Kilimnik.

°43 Text Message, Manafort & Kilimnik; Manafort 9/12/18 302,at 5.

44 Text Message, Manafort & Kilimnik.

45 1/15/17 Email, Manafort, McFarland, & Flynn.

46 1/15/17 Email, Manafort, McFarland, & Flynn.

47 Manafort 9/11/18 302,at 7.

48 1/15/17 Email, Manafort, McFarland, & Flynn; McFarland 12/22/17 302, at 18-19.

°°)CTTManafort 9/11/18 302, at 7; Manafort 9/21/18
302, at 3; 1/19/17 & 1/22/17 Kilimnik CBP Records, Jan. 19 and 22, 2017; 2016-17 Text Messages,

Kilimnik & Patten, at 1-2.
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acknowledged having read,”>! Kilimnik wrote, “[a]ll that is required to start the process is a very
minor ‘wink’ (or slight push) from DT’—an apparent reference to President-elect Trump—‘“and

a decision to authorize youto be a ‘special representative’ and managethis process.” Kilimnik
assured Manafort, with that authority, he “could start the process and within 10 days visit Russia
[Yanukovych] guarantees yourreception at the very top level,” and that “DT could have peace in
Ukrainebasically within a few monthsafter inauguration.”

As noted above,Juryand statements to the Office, Manafort sought to

ualify his engagement on and support for the plan.

 

On February 26, 2017, Manafort met Kilimnik in Madrid, where Kilimnik had flown from

Moscow.”** In his first two interviews with the Office, Manafort denied meeting with Kilimnik
on his Madridtrip and then—after being confronted with documentary evidencethat Kilimnik was

in Madrid at the same time as him—trecognized that he met him in Madrid. Manafort said that
Kilimnik had updated him on a criminal investigation into so-called “black ledger” payments to
Manafort that was being conducted by Ukraine’s National Anti-Corruption Bureau.?°7   

Manafort remained in contact with Kilimnik throughout 2017 and into the spring of 2018.

* Monat9118302,6

°56 9/21/17 Email, Zatynaiko to Kilimnik.

57 Manafort 9/13/18 302,at 1.

oe In resolving whether Manafort breached
his cooperation plea agreement by lying to the Office, the district court found that Manafort lied about,
amongotherthings, his contacts with Kilimnik regarding the peace plan, including the meeting in Madrid.
Manafort 2/13/19 Transcript, at 29-31, 40.
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Those contacts included matters pertaining to the criminal charges brought by the Office,” and
the Ukraine peace plan. In early 2018, Manafort retained his longtime polling firm to craft a draft
poll in Ukraine, sent the pollsters a three-page primer on the plan sent by Kilimnik, and worked
with Kilimnik to formulate the polling questions.The primer sent to the pollsters specifically
called for the United States and President Trump to support the Autonomous Republic of Donbas
with Yanukovych as Prime Minister,’®! anda series of questionsin the draft poll asked for opinions
on Yanukovych’srole in resolving the conflict in Donbas.* (The poll was not solely about
Donbas;it also soughtparticipants’ views on leaders apart from Yanukovychas they pertained to
the 2019 Ukraine presidential election.)

The Office has not uncovered evidence that Manafort brought the Ukraine peace plan to
the attention of the Trump Campaign or the Trump Administration. Kilimnik continued his efforts
to promote the peace plan to the Executive Branch(e.g., U.S. Departmentof State) into the summer
of 2018.76

B. Post-Election and Transition-Period Contacts

Trump was elected President on November 8, 2016. Beginning immediately after the
election, individuals connected to the Russian government started contacting officials on the

Trump Campaign and Transition Team through multiple channels—sometimes through Russian
AmbassadorKislyak andat other times through individuals who soughtreliable contacts through
USS. personsnot formally tied to the Campaign or Transition Team. The mostseniorlevels ofthe
Russian government encouragedthese efforts. The investigation did not establish that these efforts
reflected or constituted coordination between the Trump Campaign and Russia in its election-
interferenceactivities.

1. Immediate Post-Election Activity

As soon as news broke that Trump had been elected President, Russian government
officials and prominent Russian businessmen began trying to make inroads into the new
Administration. They appeared not to have preexisting contacts and struggled to connect with

senior officials around the President-Elect. As explained below, those efforts entailed both official

contact through the Russian Embassy in the United States and outreaches—sanctioned at high
levels of the Russian government—throughbusiness rather than political contacts.

°5° Manafort (D.D.C.) Gov’t Opp. to Mot. to Modify, at 2; Superseding Indictment JJ 48-51,
United States v. Paul J. Manafort, Jr., 1:17-cr-201 (D.D.C. June 8, 2018), Doc. 318.

969 9/12/18 Email, Fabrizio to Manafort & Ward; 2/16/18 Email, Fabrizio to Manafort; 2/19/18
Email, Fabrizio to Ward; 2/21/18 Email, Manafort to Ward & Fabrizio.

61 9/21/18 Email, Manafort to Ward & Fabrizio (7:16:49 a.m.) (attachment).

982 3/9/18 Email, Ward to Manafort & Fabrizio (attachment).
963
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a. Outreach from the Russian Government

At approximately 3 a.m. on election night, Trump Campaign press secretary Hope Hicks
received a telephonecall on her personal cell phone from a person who sounded foreign but was
calling from a number with a DC area code.Although Hicks hada hard time understanding the
person, she could makeout the words“Putin call.”°® Hickstold the caller to send her an email.?

The following morning, on November9, 2016, Sergey Kuznetsov,anofficial at the Russian

Embassy to the United States, emailed Hicks from his Gmail address with the subject line,
“Message from Putin.”°*” Attached to the email was a message from Putin, in both English and
Russian, which Kuznetsov asked Hicks to convey to the President-Elect.°™ In the message, Putin

offered his congratulations to Trump for his electoral victory, stating he “look[ed] forward to
working with [Trump] on leading Russian-Americanrelations out ofcrisis.”°°

Hicks forwarded the email to Kushner,asking, “Can you look into this? Don’t want to get
duped but don’t wantto blow off Putin!”®”” Kushner stated in Congressional testimony that he
believed that it would be possible to verify the authenticity of the forwarded email through the
Russian Ambassador, whom Kushnerhad previously met in April 2016.97! Unableto recall the
Russian Ambassador’s name, Kushner emailed Dimitri Simes of CNI, whom he had consulted

previously about Russia, see Volume I, Section IV.A.4, supra, and asked, “What is the name of

Russian ambassador?”””* Kushner forwarded Simes’s response—whichidentified Kislyak by

name—to Hicks.?? After checking with Kushner to see what he had learned, Hicks conveyed
Putin’s letter to transition officials.’ Five days later, on November 14, 2016, Trump and Putin
spoke by phone in the presence of Transition Team members, including incoming National
Security Advisor Michael Flynn.?”

964 Hicks 12/8/17 302, at 3.

%65 Hicks 12/8/17 302,at 3.

96 Hicks 12/8/17 302,at 3.

°67 NOSC00044381 (11/9/16 Email, Kuznetsov to Hicks (5:27 a.m.)).

968 NOSC00044381-82 (11/9/16 Email, Kuznetsov to Hicks (5:27 a.m.)).

°° NOSC00044382 (11/9/16 Letter from Putin to President-Elect Trump (Nov. 9, 2016)
(translation)).

° NOSC00044381 (11/9/16 Email, Hicks to Kushner (10:26 a.m.)).

°"! Statement of Jared C. Kushner to Congressional Committees, at 4 (Jul. 24, 2017).

° NOSC00000058 (11/9/16 Email, Kushner to Simes (10:28 a.m.)); Statement of Jared Kushner
to Congressional Committees, at 4 (Jul. 24, 2017).

9 NOSC00000058 (11/9/16 Email, Kushner to Hicks (11:05:44 a.m.)).

74 Hicks 12/8/17 302,at 3-4.

75 Flynn 11/16/17 302, at 8-10; see Doug G. Ware, Trump, Russia’s Putin Talk about Syria, Icy
Relations in Phone Call, UPI (Nov. 14, 2016).
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b. High-Level EncouragementofContacts through Alternative Channels

AsRussianofficials in the United States reached out to the President-Elect and his team, a

number of Russian individuals working in the private sector began their own efforts to make

contact. Petr Aven, a Russian national who heads Alfa-Bank, Russia’s largest commercial bank,

described to the Office interactions with Putin during this time period that might accountfor the
flurry of Russian activity.?”

Aventold the Office that he is one of approximately 50 wealthy Russian businessmen who
regularly meet with Putin in the Kremlin; these 50 men are often referred to as “oligarchs.”?””
Aventold the Office that he met on a quarterly basis with Putin, including in the fourth quarter
(Q4)of2016, shortly after the U.S. presidential election.°”* Aven said that he took these meetings
seriously and understood that any suggestionsor critiques that Putin made during these meetings
were implicit directives, and that there would be consequences for Aven if he did not follow
through.?”Aswastypical, the 2016 Q4 meeting with Putin was preceded by a preparatory meeting
with Putin’s chief of staff, Anton Vaino.?®°

According to Aven, at his Q4 2016 one-on-one meeting with Putin,”®! Putin raised the
prospectthat the United States would impose additional sanctions on Russianinterests, including
sanctions against Aven and/or Alfa-Bank.”? Putin suggested that Aven needed to take steps to
protect himself and Alfa-Bank.®? Avenalsotestified that Putin spoke of the difficulty faced by
the Russian government in getting in touch with the incoming Trump Administration.?*
According to Aven, Putin indicated that he did not know with whom formally to speak and
generally did not know the people around the President-Elect.”*

°76 Aven provided information to the Office in an interview and through an attorney proffer,

977 Aven 8/2/18 302,at 7.

° Aven 8/2/18 302, at 2-3.

ag and interview with the Office,

Avenreferred to the high-ranking Russian governmentofficials using numbers(e.g., Official 1, Official 2).
Aven separately confirmed through an attorney proffer that Official 1 was Putin and Official 2 was Putin’s
chief of staff, Vaino. See Affidavit of Ryan Junck (Aug. 2, 2018) (hard copyonfile).

°8! At the time of his Q4 2016 meeting with Putin, Aven was generally aware ofthe press coverage
about Russian interferencein the U.S.election. According to Aven,he did notdiscuss that topic with Putin

at any point, and Putin did not mentionthe rationale behind the threat of new sanctions. Aven 8/2/18 302,

at 5-7.
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Avenatold Putin he wouldtake steps to protect himself and the Alfa-Bank
shareholders from potential sanctions, and one of those steps would be to try to reach out to the
incoming Administration to establish a line of communication.**¢ Aven described Putin
responding with skepticism about Aven’s prospect for success.°*? According to Aven, although
Putin did not expressly direct him to reach out to the Trump Transition Team, Aven understood
that Putin expected him to try to respond to the concerns he had raised.°** Aven’s efforts are
described in VolumeI, Section IV.B.5, infra.

2. Kirill Dmitriev’s Transition-Era Outreach to the Incoming Administration

Aven’s description ofhis interactions with Putin is consistent with the behavior of Kirill
Dmitriev, a Russian national who heads Russia’s sovereign wealth fund and is closely connected
to Putin. Dmitriev undertook efforts to meet membersofthe incoming Trump Administration in
the monthsafter the election. Dmitriev asked a close business associate who workedfor the United
Arab Emirates (UAE)royal court, George Nader, to introduce him to Trumptransition officials,
and Nader eventually arranged a meeting in the Seychelles between Dmitriev and Erik Prince, a
Trump Campaignsupporter and an associate of Steve Bannon.”In addition, the UAE national
security advisor introduced Dmitriev to a hedge fund managerand friend of Jared Kushner, Rick
Gerson, in late November 2016. In December 2016 and January 2017, Dmitriev and Gerson

worked on a proposal for reconciliation between the United States and Russia, which Dmitriev
implied he cleared through Putin. Gerson provided that proposal to Kushner before the
inauguration, and Kushner later gave copies to Bannon andSecretary of State Rex Tillerson.

a. Background

Dmitriev is a Russian national who was appointed CEO ofRussia’s sovereign wealth fund,
the Russian Direct Investment Fund (RDIF), when it was founded in 2011.7 Dmitriev reported
directly to Putin and frequently referred to Putin as his “boss.”°?!

RDIF hasco-invested in various projects with UAE sovereign wealth funds.°”? Dmitriev
regularly interacted with Nader, a senior advisor to UAE Crown Prince Mohammed bin Zayed

>I8020 872/18 302,06
ven 82/18 302, ot45Irrr
°° Nader provided information to the Office in multiple interviews, all but one of which were

conduted under «prot grlIhc7
investigators also interviewed Prince under a proffer agreement. Bannon wasinterviewed by the Office,

Juryunder a proffer agreement.

Kirill Dmitriey Biography, Russian Direct Investment Fund, available at
https://rdif.ru/Eng_person_dmitriev_kirill/. See also Overview, Russian Direct Investment Fund, available
at https://rdif.ru/Eng_About/.

°°! Gerson 6/15/18 302, at 1. See also, e.g., 12/14/16 Text Message, Dmitriev to Gerson; 1/9/17
Text Message, Dmitriev to Gerson.
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(Crown Prince Mohammed), in connection with RDIF’s dealings with the UAE.°” Putin wanted
Dmitriev to be in charge ofboth the financial andthepolitical relationship between Russia and the
Gulfstates, in part because Dmitriev had been educated in the West and spoke English fluently.”

Nader considered Dmitriev to be Putin’s interlocutor in the Gulf region, and would relay
Dmitriev’s views directly to Crown Prince Mohammed.?*>

Nader developed contacts with both U.S. presidential campaigns during the 2016 election,
and kept Dmitriev abreast of his efforts to do so.2% According to Nader, Dmitriev said that his
and the government of Russia’s preference was for candidate Trump to win, and asked Nader to
assist him in meeting members of the Trump Campaign.??”

Nader did not
introduce Dmitriev to anyone associated with the Trump Campaignbeforetheelection. 999

 

Erik Prince is a businessman who hadrelationships with various individuals associated
with the Trump Campaign, including Steve Bannon, Donald Trump Jr., and Roger Stone.!°
Prince did not have a formalrole in the Campaign, although he offered to host a fundraiser for

°° Nader 1/22/18 302, at 1-2; Nader 1/23/18 302, at 2-3; 5/3/16 Email, Naderto Phares;J

°°4 Nader 1/22/18 302,at 1-2.

95 Nader 1/22/18 302,at 3.

Nader 1/22/18 302,5

9 Nader 1/22/18 302,at 3.

1000

1001

1002

1003

1004

1005 Prince 4/4/18 302, at 1-5; Bannon 2/14/18 302,at 21.
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Trump and sent unsolicited policy papers on issues such as foreign policy, trade, and Russian
election interference to Bannon.!°°

After the election, Prince frequently visited transition offices at Trump Tower, primarily
to meet with Bannonbut on occasion to meet Michael Flynn and others.'°°’ Prince and Bannon
would discuss, inter alia, foreign policy issues and Prince’s recommendations regarding who

should be appointedto fill key national security positions.!°® Although Prince was not formall
affiliated with the transition, NaderSRreceived assurancesCea

that the incoming Administration considered Princea trusted associate. !©

b. Kirill Dmitriev’s Post-Election Contacts With the Incoming Administration

Soon after midnight on election night, Dmitriev messaged

who wastraveling to New York to attend the 2016 World Chess Championship.
Dmitry Peskov, the

Russian Federation’s press secretary, who wasalso attending the World Chess Championship. 1010

 

At approximately 2:40 a.m. on November 9, 2016, news reports stated that candidate
Clinton had called President-Elect Trump to concede. At
   

wrote to Dmitriev, “Putin has won.”

1006 Prince 4/4/18 302,at 1, 3-4; Prince 5/3/18 302, at 2; Bannon 2/14/18 302, at 19-20; 10/18/16
Email, Prince to Bannon.

1097 Flynn 11/20/17 302,at 6; Flynn 1/11/18 302, at 5; Flynn 1/24/18 302,at 5-6; Flynn 5/1/18 302,
at 11; Prince 4/4/18 302,at 5, 8; Bannon 2/14/18 302, at 20-21; 11/12/16 Email, Prince to Corallo.

1008 Prince 4/4/18 302, at 5; Bannon 2/14/18 302, at 21.

1009

aug Nader 1/22/18 302, at 5-6;

1011

1012

1013

1014

1015
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Later that morning, Dmitriev contacted Nader, who was in New York,to request a meeting

with the “key people” in the incoming Administration as soon aspossible in light of the “[g]reat
results.”!°! He asked Nader to convey to the incoming Administration that “we wantto start
rebuilding the relationship in whatever is a comfortable pace for them. We understandall of the
sensitivities and are not in a rush.”!°!7 Dmitriev and Nader had previously discussed Nader
introducing him to the contacts Nader had made within the Trump Campaign.'°'® Dmitriev also
told Nader that he would ask Putin for permission to travel to the United States, where he would
be able to speak to media outlets aboutthe positive impact of Trump’s election and the need for
reconciliation between the United States and Russia.!°"?

Later that day, Dmitriev flew to New York, where Peskov was separately traveling to

attend the chess tournament.!° Dmitriev invited Nader to the opening of the tournament and
noted that, if there was “a chance to see anyone key from Trump camp,” he “would loveto start
building for the future.”'°?! Dmitriev also asked Naderto invite Kushnerto the event so that he
(Dmitriev) could meet him.!° Nader did not pass along Dmitriev’s invitation to anyone
connected with the incoming Administration.Although one World Chess Federation official
recalled hearing from an attendee that President-Elect Trump had stopped by the tournament, the
investigation did not establish that Trump or any Campaign or Transition Team official attended
the event.!°4 And the President’s written answers denied that he had.!°°

Nader stated that Dmitriev continued to press him to set up a meeting with transition
officials, and wasparticularly focused on Kushner and Trump Jr.!°6 Dmitriev told Nader that

rateful to Nader and that a meeting would make history.!°?7   

1016 11/9/16 Text Message, Dmitriev to Nader (9:34 a.m.); Nader 1/22/18 302,at 4.

1017 11/9/16 Text Message, Dmitriev to Nader (11:58 p.m.).

1018 Nader 1/22/18 302,at 3.

1019 11/9/16 Text Message, Dmitriev to Nader (10:06 a.m.); 11/9/16 Text Message, Dmitriev to
Nader (10:10 a.m.);

1020 11/9/16 Text Message, Dmitriev to Nader (10:08 a.m.); 11/9/16 Text Message, Dmitriev to
Nader(3:40 p.m.); Nader 1/22/18 302, at 5.

1021 11/9/16 Text Message, Dmitriev to Nader(7:10 p.m.).

1022 11/10/16 Text Message, Dmitriev to Nader (5:20 a.m.).

1023 Nader1/22/18 302, at 5-6.
1024 Marinello 5/31/18 302, at 2-3; Nader 1/22/18 302, at 5-6.

125 Written Responses of Donald J. Trump (Nov. 20, 2018), at 17-18 (Response to Question V,
Part (a).

OO
0Nader 122/18 302,6:
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According to Nader, Dmitriev was very

anxious to connect with the incoming Administration and told Nader that he would try other routes

to do so besides Nader himself.!°° Nader did not ultimately introduce Dmitriev to anyone
associated with the incoming Administration during Dmitriev’s post-electiontrip to New York.!?!

In early December 2016, Dmitriev again broached the topic of meeting incoming
Administration officials with Nader in January or February.'? Dmitriev sent Nader a list of
publicly available quotes of Dmitriev speaking positively about Donald Trump “in case they
[were] helpful.”!°3

c. Erik Prince and Kirill Dmitriev Meetin the Seychelles

i. George Nader and Erik Prince Arrange Seychelles Meeting with Dmitriev

Nadertraveled to New York in early January 2017 andhad lunchtime and dinner meetings
with Erik Prince on January 3, 2017.'°4 Nader and Prince discussed Dmitriev.!°> Nader
informed Prince that the Russians were looking to build a link with the incoming Trump
Administration.!°*°ahe told Prince that Dmitriev had been pushing Naderto
introduce him to someone from the incoming Administrationaaa
eesNader suggested, in light of Prince’s

relationship with Transition Team officials, that Prince and Dmitriev meet to discuss issues of

eeee
that he needed to think further about it and to check with Transition Team officials.

After his dinner with Prince, Nader sent Prince a link to a Wikipedia entry about Dmitriev,
and sent Dmitriev a message stating that he had just met “with some key people within the family
and inner circle”—a reference to Prince—and that he had spoken at length and positively about

1029

1030 Nader 1/22/18 302,at 6.

1031 Nader 1/22/18 302,at 5-7.

1032 19/8/16 Text Messages, Dmitriev to Nader (12:10:31 a.m.); Nader 1/22/18 302,at 11.

1033 1/8/16 Text Message, Dmitriev to Nader (12:10:31 a.m.); 12/8/16 Text Message, Dmitriev to
Nader (12:10:57 a.m.).

1034 Prince 4/4/18 302,at8.

prince 5/4/18 30,a3;
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Dmitriev.!° Nader told Dmitriev that the people he met had asked for Dmitriev’s bio, and
Dmitriev replied that he would update and send it.!°4! Naderlater received from Dmitriev two
files concerning Dmitriev: one was a two-page biography, and the other wasa list of Dmitriev’s
positive quotes about Donald Trump.!°*

The next morning, Nader forwarded the message and attachments Dmitriev had sent him

to Prince,!3 Nader wrote to Prince that these documents werethe versions“to be used with some
additional details for them” (with “them” referring to members of the incoming
Administration).!°* Prince opened the attachments at Trump Tower within an hour ofreceiving
them.'°* Prince stated that, while he was at Trump Tower that day, he spoke with Kellyanne
Conway, Wilbur Ross, Steve Mnuchin, and others while waiting to see Bannon.!°*° Cell-site
location data for Prince’s mobile phone indicates that Prince remained at Trump Towerfor
approximately three hours.!°47 Prince said that he could not recall whether, during those three
hours, he met with Bannon and discussed Dmitriev with him,!*8    
 

Prince booked ticket to the Seychelles on January 7, 2017.'°%° The following day, Nader
wrote to Dmitriev that he had a “pleasant surprise” for him, namely that he had arranged for
Dmitriev to meet “a Special Guest” from “the New Team,”referring to Prince.!°°! Nader asked
Dmitriev if he could cometo the Seychelles for the meeting on January 12, 2017, and Dmitriev

agreed, 102

The following day, Dmitriev sought assurance from Nader that the Seychelles meeting
would be worthwhile.!°°3 SEDicey was not enthusiastic about the idea of
meeting with Prince, and that Nader assured him that Prince wielded influence with the incoming

1040 1/4/17 Text Message, Nader to Prince; 1/4/17 Text Messages, Nader to Dmitriev (5:24 a.m. —

5:26 a.m.); Nader 1/22/18 302, at:-:
1041 1/4/17 Text Messages, Nader & Dmitriev (7:24:27 a.m.).

1082 1/4/17 Text Messages, Dmitriev to Nader (7:25-7:29 a.m.)

1043 1/4/17 Text Messages, Naderto Prince.

1044 1/4/17 Text Messages, Nader to DmegerandJury

1045 Drince 5/3/18 302, at 1-3.

1046 Prince 5/3/18 302,at 2-3.

147 Cell-site location data for Prince’s mobile MumginvestigativeTechnique

1048 Prince 5/3/18 302,at 3.

1050 1/5/17 Email, Kasbo to Prince.

1051 1/8/17 Text Messages, Nader to Dmitriev (6:05 — 6:10 p.m.).

1052 1/8/17 Text Messages, Nader & Dmitriev (6:10 — 7:27 p.m.).

1053 1/9/17 Text Message, Dmitriev to Nader.
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